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عمق بخشی به بازار سرمایه
سازمان بورس اخیرا از نوع جدیدی از صندوق های 
اهرمی«  »صندوق های  عنوان  با  سرمایه گذاری 
این  کارشناسان،  گفته  به  چه  اگر  کرد.  رونمایی 
صندوق ها در رده صندوق های پرریسک دسته بندی 
می شوند اما به دلیل ساز و کار اعتباری که پیش از 
این در بازار سرمایه وجود نداشته است می توانند 
در  را  سرمایه گذاری  و  پول  ورود  از  تازه ای  موج 
بورس رقم بزنند. کارشناسان مهم ترین مزیت این 
نوع جدید از صندوق های سرمایه گذاری را امکان 

سرمایه گذاری همزمان ..
۰۴

کارشناسان می گویند فرونشست زمین در اصفهان به حادترین وضع ممکن رسیده است؛

اصفهان فرومی ریزد!
فرونشست زمین پدیده ای انسان ساخت است که در ایران برای نخستین بار در سال ۱۳۴۶ در دشت رفسنجان رخ 
داد و از آن سال تاکنون این پدیده شدت گرفته و همه دشت ها و مناطق شهری ایران را تحت تأثیر قرار داده است. رد 
این پدیده در اصفهان نیز به طور معناداری طی ۵۰ سال گذشته دیده می شود؛ ردپایی که بر ترک های دیوارخانه ها 
و بناهای تاریخی نمودار شده و تا ایجاد حفره ها و فروچاله ها در دشت ها ادامه یافته و به نابودی آبخوان ها و منابع آب 

زیرزمینی منجر شده است.  اما تحقیقات جدید نشان می دهدکه ممکن است در یک لحظه اصفهان فرو بریزد.

گزارش

۰2

 گزارش

تراژدی منابع مشترک
بحران آب در ایران از بعُد زیست محیطی خارج 
گرفته  خود  به  اجتماعی  اقتصادی،  ابعاد  و  شده 
است؛ مردمی که کسب وکارشان به آب وابسته است 
حالا معیشت خود را در خطر می بینند و بیکاری 
تهدیدشان می کند. بحران آب، یکی از ریسک هایی 
است که براساس گزارش های سالانه مجمع جهانی 
کاهش  دلیل  به  جهانی،  ریسک های  از  اقتصاد 
قابل توجه مقدار و همچنین کیفیت آب شیرین 
در دسترس به تهدیدی برای سلامت انسان و نیز 

فعالیت های اقتصادی او تبدیل شده است... 
۰۷
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مجری آزادراه های مرکز و جنوب کشور گفت: بخش باقیمانده آزادراه شرق اصفهان به طول 
هشت کیلومتر و با اعتباری بالغ بر یک هزار و ۵۲۰ میلیارد ریال، این هفته به بهره برداری 
می رسد. علیرضا صلواتی با اشاره به آخرین وضعیت ساخت آزادراه های کشور اظهار داشت: 
در کنار پروژه های استان اصفهان، پروژه های آزادراهی مرکز و جنوب کشور مثل آزادراه 
اصفهان- شیراز، شیراز- بوشهر، کرمان- زاهدان و سایر آزادراه ها نیز در حال اجرا بوده و از این 

رو مهم ترین پروژه آزادراهی ما، شبکه آزادراهی کشوری است.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران از ابلاغ بسته حمایت از صادرات غیرنفتی سال ۱۴۰۰ خبر 
داد. حمید زادبوم با بیان این خبر گفت: در بسته حمایت از صادرات غیرنفتی سال ۱۴۰۰، مبلغ 
۲۰ هزار میلیارد ریال از منابع صندوق توسعه ملی جهت سپرده گذاری در بانک های عامل با هدف 
پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش صادراتی به صادرکنندگان با نرخ های ترجیحی در نظر 
گرفته شده است که همانند سال ۹۹، صادرکنندگان می توانند نسبت به ثبت در خواست های 
خود از طریق سامانه های سپیدار و بهین یاب جهت دریافت تسهیلات یاد شده اقدام کنند. 

 نوسان:عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلــس گفــت: نادیده گرفتن 
جایگزیــن و اقبــال عمومی به 
پلتفرم های شبکه های مجازی و 
کسب وکارهای خانگی از ایرادات 
اساســی طرح صیانت از حقوق 

کاربران در فضای مجازی است.
مهدی طغیانی خاطر نشان کرد: فصل ۶ 
این طرح مربوط به مسئولیت و ضمانت 
اجراســت که اگــر یک خدمــات پایه 
کاربردی در داخل ایران دفتر نمایندگی 
نداشته باشد و در واقع مرکز داده های آن 
در داخل نباشد، پس از چهار ماه دولت 
موظف به جایگزینی برای آن است. وی 
تصریح کرد: در این بند حرفی از قطعی 
و مسدود شدن نیســت اما اختیاراتی 
را به رگولاتور داده اســت و البته بحث 
محدود شدن مطرح می شــود؛ این امر 
در کشورهای همســایه نیز وجود دارد 
که برای مجبور کــردن خدمات دهنده 
خارجی برای تمکین کــردن به قوانین 
کشــور مربوطه، محدودیت هایی را در 
نظر می گیرند و منافع اقتصادی آن را نیز 

تحت الشعاع قرار می دهند.
طغیانی با بیان اینکه با اجرای این قانون 
باید دولت جایگزینی را برای آن ارائه دهد، 
افزود: طی هشت ماه دولت فرصت دارد 
که جایگزین آن خدمات دهنده را معرفی 
کند. بخشی از جایگزینی این پلتفرم ها به 
طراحی آنها مربوط است و بخش دیگر 
به اقبال عمومی بر می گردد و متأسفانه 
بخش دوم نادیده گرفته شده و در طرح 
پاسخی به آن داده نشــده است. وی در 
خصوص فیلترشکن ها گفت: کسانی که 
توزیع کننده تجاری فیلترشکن ها هستند 
مجازات در نظر گرفته شده اما برای اقدام 
مجاز آن نیز مواردی ذکر شده است. عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به 
کسب و کارهای مجازی گفت: متأسفانه 
مواردی برای رســیدگی به این موضوع 
در نظر گرفته نشــده زیرا نــگاه و دید 
آنها تنها به کســب و کارهای رسمی در 
فضای مجازی مانند اسنپ، دیوار و … 
است در صورتی که باید کسب و کارهای 
خانگی را مورد توجه قرار داد و این اشکال 
اصلی است. وی افزود: بررسی این طرح به 
تازگی راه افتاده و در کمیسیون ویژه قرار 
می گیرد و سپس در شورای نگهبان باید 
مورد تأیید واقع شود و مدت زمان زیادی 
را طی خواهد کرد؛ بنده مخالف مشمول 
اصل ۸۵ قانون شدن این طرح در مجلس 
شورای اسلامی بودم که از صحن علنی 
مجلس خارج شود. البته قوانین تصویب 
شده کمیسیون ویژه، قانون دائمی نیست 

بلکه آزمایشی است.
طغیانی با تاکید بر اینکــه بهتر بود که 
این موضوع به صورت لایحه در مجلس 
مطرح شــود، گفت: اگر از سمت دولت 
این طرح مطرح می شــد می توانســت 
کارشناسی تر و عمیق تر به آن پرداخته 
شود. با این وجود هیچکدام از جزئیات 
و یا کلیات طرح تصویب نشــده و تنها 
مسیر آن تصویب شده است که اصل ۸۵ 
قانون اساسی در مورد آن اجرا می شود. 
وی با بیان اینکه گفته می شود این طرح 
در اولویت مسائل کشور نبوده، تصریح 
کرد: تعدادی از نماینــدگان مجلس با 
این اســتدلال که فضای مجــازی در 
زندگی مــردم نقش و اهمیــت زیادی 
پیدا کرده آن را مطرح کردند اما در واقع 
در شرایط و زمان کنونی این موضوع در 

اولویت قرار نداشت. 

ابلاغ بسته حمایت از صادرات غیرنفتی آزادراه شرق اصفهان به نائین می رسد
اقتصاد اصفهان

     گزارش

طرح صیانت
اولویت نداشت!

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: رئیس جمهور با بیان اینکه لیستی از اقدامات وجود دارد 
که دوست داشتیم در این دولت انجام بشود امّا نشد، گفت: یکی از 
کارهایی که می خواستم انجام بشود و نشد، ورود قطار سریع السیر 
به کشور بود. حسن روحانی در بخشی  از اظهارات خود با بیان 
اینکه لیستی از اقدامات وجود دارد که دوست داشتیم در این دولت 
انجام بشود امّا نشد، گفت: یکی از کارهایی که می خواستم انجام 
بشود و نشد، ورود قطار سریع السیر به کشور بود. دوست داشتم 
در دولت یازدهم پروژه قطار سریع السیر تهران به اصفهان افتتاح 
شود. اگر انجام می شد وارد یک فاز جدید می شدیم چرا که ریل را با 
سرعت ۳۰۰ کیلومتر در ساعت تجربه می کردیم. آنچه می خوانید، 
مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان 

گذشت؛
شوک کرونا به جواز کسب

آمار منتشرشده توسط »صمت« نشان می دهد صدور و تمدید پروانه های صنوف 
در پایتخت ۴۰درصد در میانه بهار ۱۴۰۰ سقوط کرده است. به نظر می رسد 
تعطیلی های مکرر اصناف در عصر کرونا به کاهش جذابیت برای دریافت جواز 
کسب منجر شده است. در عین حال، گرایش مردم به خریدهای آنلاین در 
دوران کرونا نیز در افت تقاضا برای پروانه های صنفی موثر بوده است. در این 
بین اصفهان با صدور و تمدید ۴هزار  و ۸۰۲ فقره پروانه صنفی، در رده سوم 
قرار گرفته است و نسبت به مدت مشابه سال گذشته افت ۳۶ درصدی را نشان 
می دهد. در اردیبهشت امسال هم ۳هزار و ۴۳۲فقره پروانه صنفی تمدید و صادر 

شده که نسبت به فروردین امسال رشد ۵/ ۱۵۰درصدی داشته است.

فرونشست زمین در دشت نجف آباد 
نتایج یک پژوهش نشان می دهد که بیشترین جابه جایی  های رخ داده مربوط 
به شهرهای تیرانچی، کوشک، قهدریجان، گلدشت و فلاورجان است که داده 
 های ترازیابی دقیق نیز آن  را تأیید می  کند. پیامدهای محیطی پدیده فرونشست 
ترمیم ناپذیر، پر هزینه و مخرب بوده و اساساً شامل ایجاد شکاف روی سطح 
زمین، آسیب رساندن به سازه های انسانی مانند پی ساختمان ها، خیابان ها، پل 
ها، راه ها و خطوط انتقال نیرو و فاضلاب، تخریب سیستم های آبیاری و خاک 
های حاصلخیز کشاورزی و ایجاد خسارت به چاه ها است. کارشناسان معتقدند 
که عوامل متعددی سبب رخداد پدیده فرونشست زمین می شوند که می توان 
به انحلال و ریزش سنگ ها، آب شدگی یخ ها و تراکم نهشته ها، فعالیت های 
آتشفشانی، تحکیم خاک های رسی و فعالیت های تکتونیکی، فعالیت معدنکاری، 
تراکم آبی خاک های ریزشی، زه کشی و اکسیداسیون خاک های آلی، رخداد 
زمین لرزه، برداشت بی رویه آب زیرزمینی، نشست ناشی از بارگذاری بیش از 
حد روی زمین، نشست ناشی از استخراج آب در مناطق ژئوترمال، تغییر کاربری 
زمین و استخراج نفت اشاره کرد. نتایج یک پژوهش که ایسنا منتشر کرده، نشان 
می دهد که بیشترین جابه جایی  های رخ داده مربوط به شهرهای تیرانچی، 
کوشک، قهدریجان، گلدشت و فلاورجان است که داده  های ترازیابی دقیق نیز 

آن  را تأیید می  کند. 

شکنندگی تامین آب شرب اصفهان
به نظر می رسد همچنان اجرا و بهره برداری از فاز اضطراری طرح سامانه دوم 
آبرسانی اصفهان بزرگ یکی از چالش های بزرگ اصفهان بعد از ۱۵ سال است. 
سخنگوی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان درباره اینکه اگر سامانه دوم 
آبرسانی اصفهان بزرگ وارد مدار بود، شرایط بی آبی بعد از شکستگی لوله انتقال 
آب را تجربه می کردیم یا خیر می گوید: حادثه چند روز گذشته نشان داد 
که اتکا به یک سامانه آبرسانی کاری بسیار اشتباه است و تامین آب جمعیت 
۴ میلیون و ۴۰۰ هزار نفری در ۵۷ شهر و ۳۸۰ روستا از طریق یک سامانه 
اشتباه است و این از نظر پدافند غیرعامل اقدامی نادرست است. به گفته مهرداد 
خورسندی، حادثه شکستگی لوله انتقال آب، شرایط سختی به اصفهانی ها 
تحمیل کرد و این شرایط حتی تا امروز ادامه خواهد داشت، اما درخواست داریم 
تا هر چه زودتر سامانه دوم آبرسانی اصفهان بزرگ وارد مدار شود تا علاوه بر 
جبران بخشی از کمبود آب سامانه اول آبرسانی اصفهان بزرگ، سامانه دوم در 
نقش پدافند غیرعامل در شرایط بحرانی و حوادث وارد عمل شود. خورسندی 
تاکید کرد: به دلیل حادثه در چند روز گذشته در انتقال آب به اصفهان دچار 

مشکل شدیم و ۲۵ درصد ظرفیت انتقال آب به اصفهان از بین رفت.

اظهار نظر متفاوت پلیس اصفهان 
درباره موتورسواری زنان

رئیس پلیس راهور استان اصفهان گفت: بانوان طبق قانون مجاز به دریافت 
گواهینامه موتورسیکلت نیستند. سرهنگ محمدرضا محمدی رئیس پلیس 
راهور استان اصفهان با اشاره به افزایش درخواست صدور گواهینامه موتورسیکلت 
برای بانوان اظهار کرد: با توجه به آنچه در تبصره ۲۰ قانون رسیدگی به تخلفات 
رانندگی آمده، صدور گواهینامه موتورسیکلت برای بانوان غیرمجاز است. وی 
تصریح کرد: برابر با قانون صدور گواهینامه رانندگی موتورسیکلت برای مردان 
به عهده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران است. رئیس پلیس راهور 
استان اصفهان اضافه کرد: بنابراین اگر قرار بود بانوان هم گواهینامه رانندگی 
موتورسیکلت داشته باشند، واژه مردان در این تبصره تاکید نمی شد و برای مردان 
و زنان عنوان می شد.سرهنگ محمدی اضافه کرد: هر وسیله نقلیه گواهینامه 
مخصوص دارد و افراد فاقد گواهینامه رانندگی نیز صلاحیت رانندگی با هیچ نوع 
وسیله نقلیه ای را ندارند. اظهارات  رئیس پلیس راهور استان اصفهان در حالی 
است که روز گذشته رئیس پلیس راهور تهران بزرگ به خبرنگاران گفت: »معیار 
برای ما داشتن گواهینامه موتورسیکلت است. هرکس گواهینامه موتورسیکلت 

داشته باشد، می تواند با موتور رانندگی کند.«

پروژه ای که روحانی دوست داشت
در دولتش راه اندازی کند. . .

مطابق بررسی های صورت گرفته تا پیش 
دهم  رتبه  در  اصفهان   سال ۱۳۹۷،  از 
گفته  به  داشت؛  قرار  کشور  فرونشست 
کارشناسان و متخصصان زمین شناسی 
به دلیل مطالعات پراکنده مسئولان کشور 
و حتی استان، از عمق فاجعه فرونشست 
زمین در این شهر اطلاع دقیقی نداشتند و 
این عدم آگاهی موجب ارائه آمارهای اشتباه 
از وضعیت فرونشست زمین در اصفهان 
شده بود. اما بررسی های میدانی بعد از سال 
۹۷ وضعیت وخیم فرونشست زمین در 
اصفهان را بر همه نمایان کرد تا جایی که 
بنابر اعلام آمارهای رسمی اکنون این بمب 
ساعتی به چالش بزرگ نصف جهان تبدیل 

شده است.

۱۶.۵ سانتیمتر در سال
شناسی  زمین  سازمان  رئیس  گفته  به 
به  کشور، میزان فرونشست در اصفهان 
۱۶.۵ سانتیمتر در سال رسیده و ممکن 
اصفهان  زیرساخت های شهری  به  است 
آسیب جدی وارد کند. علیرضا شهیدی 
اواخر تیرماه امسال اعلام کرد که از مجموع 
۶۰۵ دشت کشور ۳۰۰ دشت دچار بحران 
فرونشست هستند، اما موضوع فرونشست 
ممکن  وضع  حادترین  به  اصفهان  در 
رسیده است. او با هشدار نسبت به اینکه 
فرونشست زمین باعث ایجاد بحران های 
خالی  و  افراد  مهاجرت  امنیتی،  جدی 
شدن بخش های بزرگی از کشور از سکنه 
می شود، می گوید: در اتحادیه اروپایی چهار 
میلیمتر فرونشست، بحران تلقی می شود، 
درحالیکه در اصفهان حدود ۱۶ سانتیمتر 
فرونشست اتفاق افتاده است؛ فرونشست 
نقطه ای عمل می کند و فقط در برخی نقاط 
قابل رصد است. رضا اسلامی- مدیرکل 
سازمان زمین شناسی اصفهان نیز با تشریح 
در  گوید:  می  اصفهان،  بحرانی  وضعیت 
استان  تنها ۲ درصد مساحت  سال ۹۵ 
بالغ بر ۲ هزار و ۹۰۰ کیلومتر مربع درگیر 
فرونشست زمین بود، اما آخرین مطالعات 
نشان می دهد حدود ۱۰ هزار کیلومتر 
مربع استان یعنی ۱۰ درصد آن به صورت 
خطرناک و بسیار جدی درگیر فرونشست 
شده است. او اما اضافه می کند: از ۳۵ دشت 
استان اصفهان ۲۷ دشت ممنوعه یا ممنوعه 
دشت های  وضعیت  که  هستند  بحرانی 

گلپایگان، نجف آباد، مهیار شمالی، مهیار 
جنوبی-دشت آسمان، اردستان، اصفهان - 
برخوار، بادرود - خالدآباد، مورچه خورت و 

دامنه - داران از بحران فراتر رفته است.

آمار و اعداد 
خطرناکند!

براساس  مطابق مطالعات صورت گرفته 
تصاویر رادار در بازه زمانی یک ساله ۹۸ تا 
۹۹ اعداد خطرناک و شگفت آوری از نرخ 
فرونشست زمین در نقاط مختلف استان 
اصفهان به دست آمده است، به عنوان مثال 
نرخ فرونشست زمین در دشت کاشان در 
مناطق سن سن تا مشکات ۱۲ سانتیمتر، 
ابوزیدآباد،  آران و بیدگل ۱۲ سانتیمتر، 
خالد آباد، بادرود ۱۴ سانتیمتر، اردستان، 
موغار، مهاباد، زواره ۱۲ سانتیمتر، دولت 
آباد و حبیب آباد ۱۶ سانتیمتر، رهنان 
۱۸.۵ سانتی متر، شهرک شهید منتظری 
ورزشگاه  سانتیمتر،   ۱۲ محمودآباد  و 
نقش جهان و اتوبان معلم ۱۲ سانتیمتر، 
خوراسگان و گورت ۱۷ سانتیمتر، نجف 
آباد مرکزی ۱۲ سانتیمتر، دشت گلپایگان 
سانتیمتر،   ۱۰ دامنه  سانتیمتر،   ۱۹.۵
چادگان ۳ سانتیمتر، دشت مهیار بین ۸ 
تا ۱۰ سانتیمتر است، همچنین هنوز عدد 
دقیقی از نرخ فرونشست زمین در فرودگاه 

اصفهان استخراج نشده است.
اصفهان،  زمین شناسی  مرکز  مدیرکل 
شگفت  و  خطرناک  بسیار  را  اعداد  این 
آور توصیف می کند و به "نوسان" می 
گوید: اگرچه تا به امروز در اصفهان به غیر 
از کاشان که تحت تاثیر گسل قم – زفره 
است، زلزله های وحشتناکی نداشته ایم، اما 
با تمرکز جمعیت و صنعت و بارگذاری زیاد، 
این نقطه امن را به نقطه ای مخاطره پذیر 
تبدیل کرده ایم تاجایی که امروز اصفهان با 
کرمانشاه، کرمان و میناب هیچ فرقی ندارد 
و فرونشست زمین جای جای اصفهان از 
شمال به جنوب و از غرب به شرق آن را 
تضعیف کرده و فرونشست زمین در حال 
بلعیدن اصفهان است. او با یادآوری زلزله 
۴.۵ ریشتری اصفهان در عمق ۵ کیلومتر 
زمین در اردیبهشت سال ۹۲، می گوید: 
اگرچه اصفهانی ها آن زلزله را احساس 
کردند، اما آن زلزله تخریب و خرابی نداشت، 
اما اگر همان زلزله با همان مقیاس و ریشتر و 

همان مدت زمان، دوباره در اصفهان رخ افتد 
نه تنها کشته خواهد داشت، بلکه ویرانی 
اصفهان  انتظار  در  وحشتناکی  بسیاری 
است، چراکه زمین اصفهان امروز به دلیل 
متاسفانه  است،  فرونشست سست شده 
امروز ترک های فرونشست زمین و آثار آن 
در نزدیکی سازه های حیاتی استان اصفهان 
همچون فرودگاه، ورزشگاه نقش جهان، 

پست های برق، راه آهن و ... نمایان است.

وجود گسل های 
ناشناخته در اصفهان

ای  منطقه  دفتر  مدیر  حسین حجتی- 
راه، مسکن وشهرسازی  مرکز تحقیقات 
اصفهان نیز به "نوسان" می گوید: متاسفانه 
گسلهای ناشناخته ای در اصفهان وجود 
دارد که فرونشست باعث فعال شدن آنها 
شده و تنها راه مقابله با آثار فرونشست این 
است که زاینده رود دوباره جاری شود تا تنها 
سرعت فرونشست زمین در اصفهان کمتر 
شود.  او تاکید می کند: در حال حاضر ۸۵ 
درصد کشور در معرض کم آبی و فرونشست 
زمین قرار دارد و با وجود منابع محدود آبی 
در سطح اصفهان، شاهد مهاجرت و توسعه 
صنعت در این استان هستیم که این موارد 
نیاز آبی ما را افزایش می دهد، همچنین 
فصل کشاورزی  وجود محصولات چهار 
در کشور بر منابع آب های زیرزمینی اثر 
گذاشته و مصرف آب و به دنبال آن پمپاژ 

آب از درون زمین را افزایش داده است.
حجتی، به هشدار پنج سال پیش خود که 
گفته بود:" اگر به پدیده فرونشست زمین، 
نگاه ملی نکنیم با بحران هیدروپلیتیکی 
و کند  می  اشاره  شد"  خواهیم  مواجه 

 می گوید: متاسفانه امروز درگیر تنش 
آبی بین استان ها هستیم، درحالیکه ما 
مردم  بین  دهیم  اجازه  نباید  مسئولان 
تنش های سیاسی و اجتماعی آب اتفاق 

بیفتد. 
او با اشاره به اینکه در بررسی های مختلف 
کلکسیون  امروز  اصفهان  استان  در 
فرونشست ها در آن دیده می شود، می 
گوید: متاسفانه امروز برخی آثار فرونشست 
اصفهان  استان  مختلف  های  دشت  در 
برخی  درختی،  شاخه  برخی  خطی، 
چند ضلعی  و ... است که این پکیچ از آثار 
فرونشست در خاورمیانه و دنیا کم نظیر 

است و به نوعی امروز شاهد کلکسیون انواع 
مخاطرات در استان اصفهان هستیم. او 
درباره تاثیر جریان زاینده رود و جلوگیری از 
تشدید بحران فرونشست زمین در اصفهان، 
نیز توضیح می دهد: شیب آبخوان دشت 
برخوار اصفهان به گونه است که منابع آبی 
این دشت از سمت رودخانه زاینده رود 
تغذیه می شود؛ زمانی سفره های زیرزمینی 
آن به دلیل جریان زاینده رود بالا بود و 
دشت تغذیه می شد، اما زمانیکه زاینده 
رود را خشکاندیم علاوه بر تاثیر بر پل ها و 
بناهای تاریخی، ساختمان های مسکونی 
نیز تحت تاثیر آثار فرونشست قرار گرفته 
اند و در حال حاضر بیشتر ساختمانهای 
بلندمرتبه و مجموعه های بزرگ ما در 
شمال شهر درگیر آثار فرونشست زمین 
آثار  شدن  نمایان  به  حجتی  هستند. 
و کشاورزی  های  زمین  در  فرونشست 
رهنان  "منطقه  مسکونی  های  خانه   
گوید:  می  و  کند  می  اشاره  اصفهان" 
متاسفانه بحران فرونشست زمین تا جایی 
پیش رفته که حتی در نزدیک رودخانه 
زاینده رود در "منطقه مهرآباد" بسیاری از 
ساختمان های مسکونی تاب برداشته و یا 
حالت کج شدگی دارند. باید درنظر داشت 
زمانی که ساختمان ها تحت فرونشست 
زمین قرار می گیرند، هیچ راهی برای مقابله 

با آثار این پدیده و بحران نداریم. 

نگرانی از بارش ها
به گفته کارشناسان، آثار فرونشست زمانی 
نمایان می شود که سفره آب زیرزمینی از 
بین رفته و یا آبخوان در حال از بین رفتن 
است که در مرحله آخر ترک ها خود را 
نشان می دهد، متاسفانه بحران فرونشست 
زمین در اصفهان تا جایی پیشروی کرده 
که امروز بارش ها هم برای ما نگران کننده 
های  ترک  در  آب  نفوذ  با  است، چراکه 
فرونشست موجب بازتر شدن این ترک ها 
و در یک آن فروریزش زمین می شود. به 
اعتقاد رضا اسلامی نیز،  هر روزی که آب 
زاینده رود بسته باشد، اصفهان به بحران 
فرونشست نزدیک و نزدیک تر می شود و 
باید قبول کنیم که خطر فرونشست زمین 
امروز از بمب اتم هم بدتر است.  شاید امروز 
ژاپنی ها بعد از بمباران اتمی هیروشیما 
کنند،  می  زندگی  همچنان  ناکازاکی  و 
اما اگر فرونشست زمین رخ دهد، آثار آن 
قابل برگشت پذیر نیست و شرایط از زلزله 
هم بدتر است چراکه به دنبال فرونشست 
زمین شاهد مخاطراتی همچون سیلاب و 
.... خواهیم بود و اگر به این مهم توجه نکنیم 
شاید روزی اصفهان شهری با ساختمانهای 

زیبا و بلندمرتبه، بدون سکنه شود.

کارشناسان می گویند فرونشست زمین در اصفهان به حادترین وضع ممکن رسیده است؛

اصفهان فرومی ریزد!
میزان فرونشست در اصفهان به ۱۶.۵ سانتیمتر در سال رسیده است

فرونشست زمین پدیده ای انسان ساخت است که در ایران برای نخستین بار در سال ۱۳۴۶ در دشت 
رفسنجان رخ داد و از آن سال تاکنون این پدیده شدت گرفته و همه دشت ها و مناطق شهری ایران 
را تحت تأثیر قرار داده است. رد این پدیده در اصفهان نیز به طور معناداری طی ۵۰ سال گذشته 
دیده می شود؛ ردپایی که بر ترک های دیوارخانه ها و بناهای تاریخی نمودار شده و تا ایجاد حفره ها و 
فروچاله ها در دشت ها ادامه یافته و به نابودی آبخوان ها و منابع آب زیرزمینی منجر شده است.  اما 

تحقیقات جدید نشان می دهدکه ممکن است در یک لحظه اصفهان فرو بریزد.

هفته نامه نوسان
گروه بازرگانی
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و  نقل  و  حمل  نوسان:معاون 
ترافیک شهرداری اصفهان گفت: 
در ۴ سال  اتوبوس  ۲۶۱ دستگاه 
توسعه  و  نوسازی  برای  اخیر 
اتوبوسرانی شهر اصفهان  ناوگان 

خریداری شده است. 
با حضور در جلسه  بنده خدا  مسعود 
شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره 
به اینکه در این دوره مدیریت شهری 
با افزایش تعداد ناوگان ملکی شهرداری 
از  تعداد  این  کرد:  اظهار  بودیم،  روبرو 
۸۹۲ دستگاه به ۹۳۷ دستگاه افزایش 
پیدا کرده است و مابقی اتوبوس های 
شهر متعلق به بخش خصوصی است. 
وی ادامه داد: همچنین یکی از تلاش 
های ما در این دوره کاهش عمر ناوگان 
به  است  بوده  گذشته  سال   ۴ طی 
طوریکه عمر ناوگان از ۸.۹ به ۸.۲ سال 

کاهش پیدا کرده است. 
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
اصفهان با بیان اینکه در مجموع طی 
چهار سال گذشته ۲۶۱ دستگاه اتوبوس 
خریداری شده است، گفت: این تعداد 
اتوبوس در خطوط مختلف شهر اصفهان 

به کار گرفته شده و می شود.
وی با اشاره به خرید ۴۵ دستگاه اتوبوس 
جدید برای ناوگان عمومی شهر اصفهان 
اظهار کرد: ۲۵ دستگاه اتوبوس ۱۲ متری 
ایران خودرو  از شرکت  آتروس  دیزلی 
با هزینه یکصد میلیارد و ۲۸۰  دیزل 
میلیون تومان خریداری شده است. بنده 
خدا بیان کرد: این ۲۵ دستگاه اتوبوس 
از محل انتشار ۱۳۰ میلیارد تومان اوراق 
مشارکت برای استفاده در مسیر دارک، 
امام علی )ع( و شیخ صدوق خریداری 
شده است. وی با بیان اینکه ۲۰ دستگاه 
متری  های ۱۲  اتوبوس  نوع  از  دیگر 
آن ۳۴  خرید  برای  که  است  اسکانیا 
هزینه  تومان  میلیون  و ۲۴۰  میلیارد 
شده است، اظهار کرد: هزینه خرید این 
تعداد اتوبوس از منابع داخلی شهرداری 
تامین شده است و برای حرکت در مسیر 
خط لاله، پروین، میدان امام حسین )ع( 
و دشتستان، بزرگمهر و سی و سه پل به 

کار گرفته خواهد شد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
عمر  میانگین  کرد:  تصریح  اصفهان 
فعلی کل اتوبوس های بخش دولتی و 
خصوصی شهر ۱۱.۱ سال  و میانگین 
عمر فعلی ناوگان ملکی شهرداری ۸.۷ 
سال است که با پیوستن این ۴۵ دستگاه 
اتوبوس میانگین عمر ناوگان به ۸.۲ سال 

کاهش می یابد.
در ادامه این جلسه، علیرضا نصراصفهانی، 
اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
تا آخرین روز کاری  اینکه  به  با اشاره 
با  را  پروژه  و  برنامه  شهری،  مدیریت 
تلاش ادامه خواهیم داد، اظهار کرد: در 
این روزهای باقی مانده انتظار داریم طرح 
های عمرانی باقی مانده در اختیار مردم 
قرار گیرد و پروژه هایی که در بودجه 

اعتبار آنها مشخص شده، آغاز شود.
وی ادامه داد: تعداد طرح های در نوبت 
افتتاح زیاد است. رئیس شورای اسلامی 
شهری  مدیریت  افزود:  اصفهان  شهر 
به گونه ای تحویل می شود که هیچ 
بدهی بابت حقوق و مزایای کارکنان 
و کارگران وجود ندارد و در این دوره 
تلاش شهرداری برای پرداخت حقوق 
کارکنان قابل تقدیر است. وی تصریح 
گذشته،  های  دشواری  از  یکی  کرد: 
شرکت  مزایای  و  حقوق  پرداخت 
با  اخیر  مدت  در  که  بود  اتوبوسرانی 

حداقل زحمت پرداخت شد. 

معاون عمرانی شــهردار اصفهان گفت: مرکز همایش های بین المللی اصفهان یک پروژه 
عادی نیست چرا که بر روی ســطح ۷۲ هکتاری شــامل زیر پروژه های متعدد کار شده 
است. ایرج مظفر، اضافه کرد: اگر به عنوان یک پروژه عمرانی به مرکز همایش ها نگاه کنیم، 
فنی ترین و زیباترین پروژه عمران شهری کل کشور به شــمار می رود که افتخاری برای 
مدیریت شهری، مهندسان، مشاوران و پیمانکاران است که این پروژه عظیم را ساختند. 
پروژه مرکز همایش های بین المللی اصفهان بعد از گذشت ۱۱ سال به بهره برداری رسید.

رئیس کمیسیون پایش شورای شهر اصفهان گفت: در شورای پنجم دنبال این بودیم که 
نظرات عموم شهروندان به مشارکت گرفته شود.  فتح اله معین با اشاره به افزایش مستمر 
سالیانه پروانه های ساختمانی خاطرنشان کرد: این میزان در هر سال تقریباً چه از نظر 
مساحت مورد درخواست چه از لحاظ صدور پروانه حدود دو برابر سال قبل بوده که نشان 
می دهد شهر علی رغم مسائل و مشکلات اقتصادی دارای رونق اقتصادی، اعتماد متقابل 

و روندی رو به سازندگی، پیشرفت و ترقی است.

تاکید بر مشارکت مردم در ساخت و اداره شهر مرکز همایش ها یک پروژه عادی نیست

گزارش

گزارش

کاهش  میانگین
عمر ناوگان اتوبوسرانی

شورای پنجم به ایستگاه پایانی رسید؛

کلنگ احداث مرکز همایش های بین المللی 
یا همان سالن اجلاس در سال ۹۰ به زمین 
زده شد و قرار بود ظرف مدت یک سال و نیم 
به بهره برداری برسد، اما به واسطه عدم تحقق 
تعهدات مالی دولت این پروژه با مشکلات 
بسیاری روبرو شد، در سال ۹۷ مدیریت شهری 
پنجم پا به میدان گذاشت تا طلسم این پروژه 
شکسته شود. در حال حاضر سالن اصلی مرکز 
همایش های بین المللی اصفهان با مساحت 
سازی  خیابان  مترمربع،  هزار  از ۱۴  بیش 
با مساحت بیش از ۸۷ هزار مترمربع، پیاده 
روسازی با مساحت بیش از ۳۹ هزار مترمربع و 
محوطه سازی پروژه از جمله بخش هایی است 
که مورد بهره برداری قرار گرفت؛ همچنین پلازا 
و ویلاها، ۲ پارکینگ با ظرفیت ۹۰۰ دستگاه 
خودرو، فضای کنکورس به مساحت ۴۷۰۰ 
مترمربع، محوطه اداری و دفاتر، دیزل ژنراتورها 
و نیروگاه خورشیدی و سیستم روشنایی معابر 
کامل و آبنمای مسیر vip از دیگر بخش هایی 

است که به بهره برداری رسید.

اهمیت بالای مرکز 
همایش های بین المللی 

عباس رضایی، استاندار اصفهان نیز در این 
مراسم اظهار کرد: این بنا  یکی از افتخارات 
اصفهان است و منجر به توسعه اصفهان می 
شود. وی افزود: تقریباً اوایل اسفند ۹۸ قرار بود 
اجلاس سران ایران، ترکیه و شوروی در ایران 
برگزار شود، پس از بررسی شهرهای تبریز، 
شیراز و مشهد، اصفهان به عنوان مناسب ترین 
شهر برای برگزاری این اجلاس انتخاب شد. 
استاندار اصفهان گفت: پس از بررسی های 
انجام شده از هتل عباسی اصفهان در نهایت 

برگزاری  برای  هتل  این  اجتماعات  سالن 
همایش نامناسب شناخته شد که در همان 
زمان و از همانجا فکر کردم برای توسعه مرکز 
همایش های بین المللی باید تمام تلاش لازم 
به کار گرفته شود. رضایی افزود: بیش از هزار 
میلیارد تومان پول مردم اصفهان برای این 
مکان هزینه شده است و اگر بخواهیم بهره 
برداری داخلی انجام دهیم ممکن است، موفق 
نباشد. هزینه های نگهداری این سالن مسئله 
مهمی برای شهر خواهد بود، در جلساتی که 
با رئیس جمهوری داشتم موضوع استفاده 
از اینجا مطرح شد، در سفری که وزیر صمت 
قطر به ایران داشت از این سالن بازدید کرد و 
بسیار خوشحال شد و گفت می توانند در اینجا 
سرمایه گذاری کنند، البته استکبار جهانی جلو 
اینها را گرفته و به همین دلیل این کار عملیاتی 
نشده است. رضایی افزود: اصفهان مهد تفکر و 
خلاقیت است و هنر اصفهان باید جایی ظهور 
و بروز می کرد، کار زیبایی شهرداری در بخش 
وی آی پی نمایشگاه انجام داده است، این کارها 
حاکی از زنده بودن این شهر و مدیریت پویا و 
توسعه طلب شهر اصفهان است. وی تصریح 
کرد: این سالن در توسعه اقتصادی و اشتغال 
استان تأثیر بسزایی خواهد داشت در واقع هنر و 
خلاقیت اصفهان با چنین مراکزی هر روز بیش 

از پیش در نزد جهانیان مطرح خواهد شد.

تشکر از اقدامات شهرداری اصفهان 
آیت الله سید یوسف طباطبایی نژاد، امام جمعه 
اصفهان نیز در این مراسم اظهار کرد: در این 
جلسه باید از کسانی که زحمت کشیدند و 
سالن اجلاس را به این مرحله رساندند، تشکر 
کرد زیرا به همین مرحله رساندن نیز کار کمی 

نیست. وی افزود: به ذهنم آمده بود نکند خط 
و خط بازی ها باعث شود این کار از شهردار 
قبلی ادامه نیافته و چنین سرمایه ای از مردم 
از بین رود، زیرا برای احداث چنین جایگاهی 
در اصفهان بسیاری کارشکنی کرده و قصد 
داشتند این سالن در شهرهای دیگری که 
قصد بردن نام آن را ندارم، احداث شود. آیت 
الله طباطبایی نژاد افزود: زمانی که قرار شد این 
سالن احداث شود، طبق بررسی کارشناسی 
۲۵۰ میلیارد تومان برای پروژه اعتبار پیش 
بینی شد، اما فقط ۲۰ میلیارد تومان از سوی 
دولت برای این سالن پرداخت شد. وی تصریح 
سقاییان  آقای  وقت  شهردار  بالاخره  کرد: 
نژاد با مبالغی که در آن زمان وجود داشت و 
همچنین بودجه شهرداری کار را ادامه دادند 
و حدود ۴۰ درصد کار انجام شد، خوشبختانه 
دکتر نوروزی به خوبی این کار را ادامه داد؛ برای 
سالن اجلاس و سالن گلستان شهدا دلهره 
داشتم و از همان اوایل به دکتر نورزی تاکید 
کردم این کار روزی زمین نماند، خوشبختانه 

کار به زیبایی ادامه یافت که جای تشکر دارد. 

زیرساخت بین المللی
 مرکز همایش ها

قدرت الله نوروزی، شهردار اصفهان نیز در 
مرکز  بزرگ  پروژه  کرد:  اظهار  مراسم  این 
با هدف  بین المللی سال ۸۹  همایش های 
برگزاری اجلاس سران کشورهای غیرمتعهد 
در اصفهان آغاز شد و قرار بود در مدت کوتاهی 
افتتاح شود، هر چند افتتاح آن به تعویق افتاد، 
اما شهرداری اصفهان با هدف ایجاد زیر ساخت 
ارزشمند بین المللی با بودجه بیش از هزار 
میلیارد تومان این پروژه را به اتمام رساند. 

نوروزی افزود: فاز یک این پروژه شامل تملک 
و خدمات زیر بنایی و روبنایی و ۸ ویلا برای 
سران کشورها بوده و فاز دوم آن نیز شامل 
ساختمان ها به ویژه سالن اصلی همایش ها و 
فاز سوم شامل تجهیزات مورد نیاز بهره بردار 
که در آینده مورد تکمیل قرار می گیرد، است. 
وی تصریح کرد: موقعیت جغرافیایی مناسب، 
مرکز  پروژه  در  ویژه  معماری  و  ظرفیت ها 
همایش های بین المللی اصفهان ایجاد شده 
است. وی خاطرنشان کرد: با اقدامات انجام 
شده و تکمیل مرکز همایش ها در نزدیکی 
فرودگاه شهید بهشتی اصفهان، امکان برگزاری 
اجلاس بین المللی در اصفهان فراهم شده 
است که امیدواریم این خدمت ارزشمند مورد 
بهره برداری مناسب قرار گیرد. شهردار اصفهان 
با بیان اینکه پروژه مرکز همایش های بین 
المللی اصفهان در زمینی به وسعت ۷۲ هکتار 
احداث شده که زیرساخت ها و تأسیسات آن 
قابل توسعه است گفت: دو نقطه از پروژه برای 
منطقه دیپلماتیک و تجاری پیش بینی شده 

است.
امروز در یکصدمین  اینکه  بیان  با  نوروزی 
افتتاحیه پروژه های شهرداری اصفهان شاهد 
بسیاری از اقدامات ارزشمند در شهر هستیم 
گفت: تکمیل خط یک مترو و آغاز عملیات 
احداث خط ۲ مترو با پیشرفت خوب، احداث 
و بهره برداری از پروژه نمایشگاه بزرگ اصفهان، 
تکمیل نیم رخ شرقی رینگ چهارم و ایجاد 
زیرساخت های مهم فرهنگی در شهر از جمله 
پروژه های انجام شده در اصفهان است. وی 
گفت: به خاطر همه همکاری ها در راستای 
حل مشکلات از سوی دولت به ویژه همکاری 
اوراق  میلیارد   ۳۰۰۰ دریافت  برای  دولت 
مشارکت برای خط دو مترو که در چند سال 
گذشته چندین برابر چند سال قبل بوده است 
تشکرمی کنم و از رئیس جمهور درخواست 
می کنم نگاه محیط زیستی و استراتژیک به 
زاینده رود به عنوان حق بشری داشته باشند. 
شهردار اصفهان گفت: دولت معتقد بود که 
برای پروژه مرکز همایش ها نمی تواند اعتبار 
دولتی در نظر بگیرد اما از طریق اوراق مشارکت 
برای مترو می تواند اعتبار لازم را پرداخت کند؛ 
سال گذشته میزان اوراق مشارکت کم بود از 
این رو مذاکرات و رایزنی های زیادی انجام 
شد و برای دریافت ۵۰۰ میلیارد تومان اوراق 
مشارکت توافق های لازم به عمل آمد، اما 
در ادامه با مذاکرات صورت گرفته مقرر شد 
۲۰۰ میلیارد تومان دیگر اوراق دریافت کنیم 
که می توان این اوراق نهایی را دریافت و برای 
پروژه مرکز همایش ها هزینه کنیم. وی تاکید 
کرد: در واقع می توان گفت که پروژه مرکز 
همایش های بین المللی اصفهان ۲۰۰ میلیارد 
تومان از مترو طلب دارد و ما در چند روز باقی 
مانده از این دوره مدیریت شهری تکلیف ۲۰۰ 
میلیارد تومان را مشخص می کنیم و تاکید 
داریم که این پروژه از مترو ۲۰۰ میلیارد تومان 
طلب نانوشته دارد و در تعهد شفاهی ما با دولت 
و سازمان مدیریت و برنامه ریزی این بود که 
۷۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت به اصفهان 

پرداخت شود.

فازهای یک و دو مرکز همایش های بین المللی به دستور رییس جمهور افتتاح شد؛

طلسم ۱۱ ساله شکست
مرکز همایش های بین المللی بدون شک در توسعه اقتصادی و اشتغال استان تأثیر بسزایی خواهد داشت

citizen

 نوسان:رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان خطاب به اعضای 
منتخب این شورا توصیه های خود را برای اداره آینده شهر در ۱۰ 
محور ارائه کرد. علیرضا نصراصفهانی در آخرین نطق پیشورای 
پنجمش از دستور خود گفت: شورای اسلامی شهر اصفهان در 
شهریور ماه ۱۴۰۰ عمری ۲۲ ساله را پشت سر می گذارد و این 
خود نشان از بلوغ و پختگی دو دهه همکاری مردان و زنانی 
است که به جرأت می توان دغدغه آبادانی و سرافزاری این شهر 
را از اصلی ترین اهداف آنها به شمار آورد، به طور قطع و یقین، 
تجربیات شما نیز که هرکدام سالیان بسیار را برای خدمت به این 

شهر گذرانیده اید ادامه دهنده این بلوغ و پختگی خواهد بود. 
وی افزود: با تأکید بر اصل برنامه محوری و انطباق حرکت ها بر برنامه های 
فرادست، ضمن پافشاری بر پرهیز از توقف و سکون در اقدامات گذشته، لازم 
است برنامه ریزی ها بر محور برنامه پنج ساله ششم با عنوان اصفهان ۱۴۰۵ به 
سمت رقم زدن آینده ای روشن تر رو به جلو جهت دهی شود. وی گفت: از 
شما در عالی ترین مرجع سیاست گذاری شهری انتظار می رود علاوه بر درک 
نیازهای شهروندان در تمام امور از مسائل شهری و شهرنشینی و خدمات 
شهری تا امور فرهنگی و نیازهای معنوی آنان همواره توازن و انصاف را مدنظر 
داشته و با توزیع عادلانه خدمات، پوشش هیچ بخش و سلیقه ای را از نظر 
دور ندارید. نصراصفهانی ادامه داد: حتی المقدور با انتخاب شایسته ترین ها 
با توجه  در مسئولیت ها بدون در نظر گرفتن گرایش های سیاسی و صرفاً 
به توانمندی، تجربه، تخصص و تحصیلات زمینه خدمت بهتر به شهروندان 
را فراهم کرده و با تقویت انگیزه کارکنان و کارگران شهرداری که نسخه 
شفابخش ارتقای کیفیت و کمیت فعالیت ها است شرایطی را هموار سازید که 

روز به روز علاقمندی خدمت به شهروندان و رعایت تکریم آنها بیشتر شود.

قضاوت ها بر مبنای 
اخبار مغرضانه نباشد

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان خاطرنشان کرد: شورای منتخب بدانند 
که شورای پنجم و مدیریت شهری این دوره در طول خدمت چهار ساله 
خود روزها و سال های دشواری را خصوصاً در دو سال پایانی که همزمان 
با همه گیری بیماری کرونا و بروز مشکلات نوپدید اقتصادی بوده، پشت سر 
گذاشته است. وی تاکید کرد: در عین حال نه تنها لحظه ای از کار و کوشش 
غفلت نشده بلکه همه ارکان مدیریت شهری تلاش خود را صرف آن کرده 
تا با زنده نگه داشتن تحرک، نشاط و پویایی، فعالیت های مدیریت شهری با 
توقف و وقفه همراه نشود لذا از منتخبان دوره ششم می خواهم از هرگونه 
قضاوت شتاب زده در ارزیابی عملکرد پنجمین دوره بر اساس اخبار ناقص 
یا بعضاً مغرضانه پرهیز کنند و قضاوت مبتنی بر واقعیت را به آینده بسپارند. 
نصراصفهانی گفت: امروز اصفهان عزیز با چالش های زیادی چون خشکی 
زاینده رود، آلودگی هوا، ریزگردها، مهاجرت، حاشیه نشینی، بیماری کرونا، 
آسیب های اجتماعی و ده ها مشکل خرد و کلان دیگر مواجه است که هر 
یک می تواند قصه ای پرغصه قلمداد شود. وی تصریح کرد: مدیریت شهری 
ناگزیر است که با جدیت به آنها بپردازد هرچند دولت مستقر هم وظیفه 
سنگینی در خصوص شهرداری ها برعهده دارد لذا ضمن توجه دادن به ضرورت 
استفاده حداکثری از منابع ملی، تاکید می کنم که منتخبان محترم دوره ششم 
علی رغم روی ریل بودن فعالیت های عمرانی، فرهنگی اجتماعی و تحصیل ۳۰ 
درصدی بودجه تا پایان تیرماه در این شرایط پیچیده، مأموریتی بس دشوار را 
برعهده گرفته اند و پاسخگویی به آن جز با توکل به لطف پروردگار و استفاده از 

تمام ظرفیت های موجود انسانی، اقتصادی و مادی مقدورنخواهد بود.

تعرضی به زحمت نانوایان نکردم
وی در بخش دیگری از سخنانش به تذکر هفته گذشته خود درباره قیمت نان 
و واکنش صنف نانوایان به آن اشاره کرد و گفت: اظهارنظر من هیچ تعرضی به 
این که خدمات و زحمات این صنف شایسته نبوده، نیست زیرا نانوایان در ارائه 
قوت غالب مردم تلاش بسیاری می کنند. نصراصفهانی با تاکید بر این که دولت 
باید افراد فعال در این بخش را در تصمیمات خود مدنظر قرار دهد، تاکید کرد: 
این تصمیمات در عین حال باید از پختگی لازم برخوردار بوده و نفع همگان 

در آن در نظر گرفته شود.
وی تصریح کرد: بسان همین موضوع تصویب قیمت کرایه تاکسی در شورای 
شهر است که رانندگان و مردم هردو مدنظر قرار می گیرند و در خصوص قیمت 

نان نیز باید هردو وجه دیده شود. 
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان افزود: نانوایان همواره مورد احترام بوده اند 
و از زحمات آن ها تقدیر می کنیم اما تاکید ما بر این است که هر تصمیمی 
گرفته می شود، نه اجحافی به مردم شود نه به کسانی که از صبح تا شب پشت 
تنور گرم نانوایی به مردم خدمت رسانی می کنند. وی نایب قهرمانی سپاهان و 
بقای ذوب آهن در لیگ برتر را تبریک گفت و افزود: ما برای سپاهان دلبسته 
قهرمانی بودیم و شاید کسب نایب قهرمانی کمی کم اهمیت شود اما کسب 
این عنوان در شرایط سختی که این تیم داشت، نکته ای قابل توجه است. 
ماندگاری ذوب آهن در لیگ علی رغم اینکه این تیم نیز با مشکلات زیادی 
مواجه شده بود جای خوشحالی دارد؛ امیدوارم هردو تیم فرصت باقی مانده تا 

شروع مجدد لیگ آینده را غنیمت شمرده و ضعف ها را برطرف کنند. 
وی با بیان اینکه در روزهای پایانی شورای پنجم هرروز شاهد افتتاح پروژه های 
عمرانی در شهر هستیم، گفت: در منطقه دو خانه کودک، منطقه چهار میدان 
شهدای هسته ای و خیابان های منتهی به آن، منطقه پنج پروژه های مربوط 
به تصفیه خانه و منابع آب، ساماندهی خیابان نظام و پیاده راه سازی نظر 
میانی، منطقه شش پروژه مرکز همایش های بین المللی و منطقه ۱۳ پروژه 
پل زندان و مرکز بزرگ کنترل و ترافیک همگی در این چند روز بهره برداری 

و کلنگ زنی شد.

آخرین توصیه های
رئیس پیشین

 نوسان: مدیرعامل سازمان میادین میوه و 
تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
اصفهان گفت: بازار بین المللــی گل و گیاه 
اصفهان تحت عنوان »بازار ارغوان« در ۱۴ و 
نیم هکتار مســاحت با موقعیت جغرافیایی 

نزدیک به فرودگاه بین المللی است. 
محمد مجیری اظهار کــرد: این بازار در کنار 
بازار گل و گیاه همدانیان البته با امکانات بیشتر 
فعالیت خواهد داشت. وی با بیان اینکه سطح 

زیر کشت تولیدات گلخانه  ای کشور زیاد است 
اما محل برای عرضه و فروش گل کم اســت، 
اضافه کرد: بــازار گل و گیاه همدانیان نیاز به 
گسترش فضا داشت به همین دلیل فضایی 
بالغ بر ۱۴.۵ هکتار در شرق اصفهان ابتدای 
خیابان رضوان برای ایــن کار در نظر گرفته 

شده است.
مدیرعامل ســازمان میادین و ســاماندهی 
مشاغل شهری شــهرداری اصفهان تصریح 

کــرد: از آنجائیکه این بــازار از نظر موقعیت 
جغرافیایی در نزدیکی فرودگاه شهید بهشتی 
با امکاناتی مانند کارگو ترمینال قرار دارد، می 
تواند تســهیل گر صادرات گل و گیاه از مبدا 
اصفهان به مقاصد مختلف در جهان باشــد. 
وی افزود: این بازار دارای بخش هایی همچون 
سالن سرشاخه با مساحت شش هزار و ۴۰۰ 
متر، سالن نهاده های کشاورزی در دو هزار و 
۵۰۰ متر و بخش تاسیسات و محوطه سازی 

و روشنایی است که در مجموع با ۷۵ میلیارد 
تومان اعتبار احداث شده است.

مجیری بیان کرد: همچنین عملیات عمرانی 
سالن باغ و باغچه و گل های آپارتمانی در ۱۰ 
هزار متر و سالن ماهیان زینتی آغاز خواهد 
شد. برای این بخش از پروژه نیز ۱۰۴ میلیارد 
تومان اعتبار پیش بینی شده است. وی افزود: 
در مجموع برای این پــروژه در حدود ۱۸۰۰ 

میلیارد ریال اعتبار صرف شده است.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان مطرح کرد:

توسعه صادرکنندگان گل و گیاه از اصفهان

دسـتور آغـاز فعالیت مرکـز همایش هـای بین المللـی اصفهان بـا فرمان حسـن روحانـی صادر 
شـد. او آرزو کـرد، اجلاس هـای متعـدد داخلـی و خارجـی در مرکـز همایش هـای بیـن المللی 
اصفهـان برگزار شـود و مـورد بهره برداری بهینـه قرار گیـرد. روحانی گفت: اصفهان زیباسـت و نیاز بود سـالن 
همایـش بین المللـی آن نیز در شـأن این شـهر زیبـا اجرایی شـود از این رو دسـت همه طراحان، مهندسـان و 

کارگـران مرکـز همایش ها را می بوسـم، زیـرا کار ارزشـمندی انجـام دادند.

هفته نامه نوسان
گروه شهری
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دکتر کامران ندری گفت: مهم ترین اقدامی که دولت سیزدهم برای ایجاد آرامش نسبی 
در اقتصاد می تواند انجام دهد کنترل نرخ تورم است. این استاد اقتصاد تاکید کرد:  
علی رغم آنکه آمارها در سال ۹۹ رشد اقتصادی را نشان می دهند، ولی در یک دهه اخیر 
میانگین رشد اقتصادی کشور پایین بوده است همچنین در کنار این رشد اقتصادی 
پایین، رشد منفی سرمایه گذاری هم داشتیم. وی افزود: دولت جدید باید با برنامه های 

مشخص و معین، آینده قابل پیش بینی را برای فعالان اقتصادی رقم بزند.

مهم ترین اقدام دولت سیزدهم 
معاونت بررسی های اقتصادی اتاق بازرگانی تهران با تحلیل تازه ترین گزارش مرکز 
آمار ایران در مورد بازار کار از تشدید عدم تعادل در این بازار خبر داده است. بر اساس 
این گزارش، مشارکت اقتصادی کل با کمی بهبود از ۴۱ درصد به ۴۱.۴ درصد رسیده 
است. افزایش جمعیت شاغل در بهار ۱۴۰۰ صرفاً مربوط به افزایش اشتغال مردان بوده 
و کاهش جمعیت بیکار نیز تنها برای بیکاران مرد رخ داده است. این گزارش حاکی از 

تضعیف موقعیت زنان در بازار کار است.

تشدید عدم تعادل در بازار کار در بهار 1400 

فرار سرمایه ها
در دهه 90

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوســان:  کمیســیون فرهنگی مجلس »مردانه« ایستاده تا 
از حقوق کاربــران در فضای مجازی صیانت و پیام رســان های 
اجتماعی را ساماندهی کند. طرح »صیانت از حقوق کاربران در 
فضای  مجازی و ســاماندهی پیام رسان های  اجتماعی« بار دیگر 
به دلیل اظهارنظرهای متفاوت در مرکز توجه قرار گرفته است. با 
اینکه هفته گذشته محمدصالح مفتاح مشاور رئیس مجلس در 
صفحه شــخصی خود در توئیتر درباره خارج شدن موضوع این 
طرح از دستور کار مجلس خبر داده بود، مرتضی آقاتهرانی رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس در اظهارنظر دیگری اعلام کرد: »برای 
به نتیجه رسیدن این قانون مردانه تا آخر ایستاده ایم«. آنچه می 
خوانید اما برخی از برجســته ترین نکاتی است که در هفته قبل 

اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
دولت بزرگ تورم زاست

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه تورم پدیده ای است که از طریق 
تزریق پول به وجود می آید، گفت: بدون توسعه بخش خصوصی واقعی و 
کوچک سازی دولت، امکان کنترل تورم وجود نخواهد داشت. محمدقلی 
یوسفی، کارشناس اقتصادی درباره بروز تورم بالا در اقتصاد ایران و این امید 
که دولت سیزدهم بتواند یک نسخه روشن و درست برای مهار تورم ارائه کند، 
گفت: تورم در کشور علت به حساب نمی آید، معلول است. به این معنا که 
یک دولت بزرگ در نتیجه ساختار اقتصادی - اجتماعی کشور به وجود آمده 
و تا زمانی وضع به همین منوال )بزرگی دولت( پیش برود، شرایط تغییری 
نخواهد کرد. وی در ادامه اضافه کرد: نکته بسیار مشکل ساز در اقتصادهایی 
مانند ایران این است که در چنین بستری که مداخله دولت را شاهد هستیم، 
بخش خصوصی واقعی که به سمت تولید باید حرکت کند، رونق پیدا نمی کند 
و دولت ها هم خیلی علاقه ندارند که این بخش را  تقویت کنند. او تاکید دارد: 
مسئله اصلی باید تولید باشد و هنر در کنترل تورم از طریق تولید است و 
اصولا این کلمه کنترل باید برداشته شود و به جای آن آزادسازی گذارده شود. 

خطر پوپولیسم آبی
عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی معتقد است: موضوع آب دوباره 
به بحث روز تبدیل شده است؛ امری که حداقل ۵۰سال است در ایران 
تبدیل به مساله شده، ولی سیاستگذار دائم آن  را به زیر فرش جارو کرده 
و گروهی نیز با ارائه راهکارهای مختلف از توسعه سازه ای بیشتر گرفته 
تا شیرین سازی و انتقال آب، آب ژرف و گرفتن باران مصنوعی از ابرها، 
سعی می کنند ذهن حکمران و سیاستگذار را آرام کرده و به کسب وکار 
خودشان رونقی بدهند. دکتر محمد فاضلی اضافه کرد: آنچه مساله آب را در 
ایران طی چند دهه گذشته وخیم تر کرده، فقدان درک از ماهیت پیچیده، 
چندبعدی، چندرشته ای و متاثر از سطوح مختلف حکمرانی بودن آن است. 
در دنیای امروز عمدتا با رویکردهایی مانند »سیستم های پیچیده انطباقی« 
)Complex Adaptive Systems( به مساله آب پرداخته می شود 
و در چنین دنیایی، سیاستگذار و حکمران ایرانی برای ساده سازی یا بیم از 
درافتادن با اقتصاد سیاسی پیچیده و پرخطر آب، تمایل ندارد چنین برداشت 
و رویکردی به مساله داشته باشد. خطر بزرگی که در این میان حیات تمدنی 

ایران را تهدید می کند، تقلیل گرایی در مواجهه با چنین مساله ای است.

FATF در دستور کار نبود
مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در سخنانی گفت که 
بررسی پیوستن ایران به FATF در جلسات اخیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام دستور کار نبوده است. مجید انصاری در گفت وگو با»ایسنا« در تاریخ 
دوشنبه ۲۸ تیرماه، در پاسخ به این پرسش که آیا در جلسات اخیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام پیوستن ایران به گروه اقدام مالی )FATF( بررسی 
شده است یا خیر، گفت: »در جلسات اخیر قرار نبوده این موضوع پیگیری شود. 
دستور جلسات دیگری داریم که روی آن موضوع تمرکز داشته ایم. « وی در 
پاسخ به این پرسش که آیا قرار نیست دیگر موضوع پیوستن به FATF در این 
نهاد بررسی شود گفت: »این سوال را باید از رئیس و دبیر مجمع بپرسید. من 
از آن بی اطلاع هستم. « پیشتر لعیا جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهور در 
واکنش به اظهارات بعضی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام که بررسی 
نشدن این موضوع در مجمع را به دولت نسبت دادند و عقیده داشتند دولت 
پاسخ پرسش های مجمع را دیر اعلام کرده یادآور شد: »پرسش ها هفته آخر 
اسفند به دولت ارجاع شد و ما پاسخ ها را هفته دوم فروردین ارسال کرده ایم. 

مجمع تشخیص از آن زمان برای بررسی این موضوع فرصت داشته است. «

ذی نفعان رانت سیمانی
حسن خوشپور با اشاره به تغییرات قیمت سیمان طی روزهای اخیر در 
را  طاقت فرسایی  و  دوران های سخت  سیمان  صنعت  نوشت:  یادداشتی 
که محیط اقتصاد کلان به آن تحمیل کرده، پشت سرگذاشته و خود را 
حفظ کرده و اتفاقات اخیر که ناشی از محیط پیرامونی نسبت به آن و 
در حوزه تامین انرژیِ برق است هم نمونه دیگری از همین سختی هاست. 
قانون گذار با توجه به درک اهمیت و استراتژیک بودن صنعت سیمان که 
مصرف انرژی آن کمتر از تنها ۳درصد کل مصرف انرژی برق است، دولت 
را موظف کرده است که در زمان اعمال خاموشی های ضروری، واحدهای 
تولید کننده سیمان را در اولویت قرار ندهد. او به دولت توصیه کرد: تغییرات 
قیمت سیمان نتیجه کنش های متقابل و منطقی و خودکار سازوکارهای 
بازار است که در بازارهای شفاف و متشکل و رقابتی، به نقطه بهینه خواهد 
رسید. رانت جویان بازار سیمان از ورود این محصول به بورس کالا که اقدامی 
سنجیده و توسعه ای و به نفع اقتصاد ملی و افزایش فرصت های ایجاد رفاه 

برای صندوق های بازنشستگی و اعضای آنهاست، راضی نیستند.

مردانه تا آخر ایستاده ایم!

علی تیموری شندی کارشناس بازار سرمایه 
در این باره گفت: صندوق های اهرمی با فراهم 
کردن زمینه نقدشوندگی در بازارسرمایه گامی 
مهم در عمق بخشی به این بازار برمی دارند، 
با استفاده از این ابزار همه سلایق در شرایط 
سهام  بازار  جذب  رکود،  و  رونق  مختلف 

خواهند شد. 
وی در گفت و گو با پایگاه خبری بازارسرمایه 
)سنا( با بیان مطلب فوق  اظهار کرد: سال 
گذشته و زمانی که بازار در مسیر خوبی قرار 
گرفت، ایده آزادسازی سهام عدالت مطرح 
مقدمات  برای  لازم  زمینه های  ایجاد  شد، 
این آزادسازی از بعد فنی و مباحث حقوقی 
تا حدودی زمان برد و این موضوع همزمان 
با رشد قابل توجه شاخص و حضور آحاد 
اظهار  او  بازار سرمایه رقم خورد.  مردم در 
زمانی  عدالت  سهام  آزادسازی  بحث  کرد: 
آغاز شد که شاخص بورس آماده قرار گرفتن 
بر مدار نزولی بود؛ این موضوع مزید بر علت 
شد تا فشار قابل توجهی از عرضه بر بازار وارد 
شود. تیموری ادامه داد: در آن مقطع چنین 
ملاحظاتی صورت گرفت تا افرادی که دارای 
سهام عدالت هستند بتوانند سهام خود را نقد 
و با استفاده از منافع حاصل از آن نیازهای خود 
را برآورده کنند؛ در آن مقطع زمانی این ایده 
مطرح شد که چگونه می توان با فراهم کردن 
افرادی که دارای  زمینه نقدشوندگی برای 
سهام عدالت هستند، اقدامی انجام داد تا فشار 
عرضه بر معاملات بازار وارد نشود. او حجم 
عرضه های سهام عدالت در آن دوره را مورد 
توجه دانست و گفت: در برهه ای از زمان شرایط 
بازار طوری بود که سهامداران اعتماد چندانی 
به چشم انداز بازار نداشتند و بازده کسب شده 
کمتر از انتظارات آنها بود؛ این موضوع باعث 

شد تا تفاوت های دیدگاهی در روند عادی بازار 
تاثیرگذار باشد.

۲ یونیت با کارکرد متفاوت
این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: در این 
دوره بود که موضوع صندوق های اهرمی مطرح 
شد. مکانیسم صندوق  به شکلی طراحی شده 
که دربرگیرنده دو نوع یونیت باشد، به طوری 
که دسته نخست آن بتواند ریسک تغییرات 
قیمت را از روی پرتفوی صندوق بردارد و 
دسته دیگر در برگیرنده میزان تضمینی از 
سود باشد، در عین حال منابع این صندوق 
باید صرف خرید سهام عدالت و سهام موجود 
در بازار شوند. او تاکید کرد: مجموعه هایی که 
دیدبلندمدت به سرمایه گذاری در بازار سهام 
دارند می توانند در بخش سهام این صندوق 
اقدام به سرمایه گذاری کنند و عده ای دیگر 
که به دنبال دریافت سود تضمین شده و 
درآمد ثابت مانند صندوق های با درآمد ثابت 
هستند، می توانستند اقدام به سرمایه گذاری 
در صندوق های با درآمد ثابت کنند. با این 
روش امکانی پیش آمد تا بتوانیم حجم قابل 
توجهی از سهام عدالت را در این صندوق 
مخاطب  داد:  ادامه  تیموری  کنیم.  جذب 
یونیت های با درآمد ثابت می توانند عامه مردم، 
شرکت ها و افرادی باشند که به دنبال ریسک 
بنابراین  نیستند؛  بورس  در  سرمایه گذاری 
نباید از این موضوع غافل ماند که سنگ بنای 
صندوق های اهرمی رفع مسایل ایجاد شده در 
بازار هستند. وی با اشاره به وجود صندوق های 
اهرمی در اکثر بازارهای دنیا گفت: در بازارهای 
بین الملل، بازده و ریسک های مختلفی برای 
این گونه صندوق ها تعریف شده است؛ به این 
ترتیب شاهد جذب طبقات مختلفی از اوراق 

هستیم. این صندوق ها  توسط  غیرکارآمد 

اهرمی ها، ابزاری مثبت 
در وضعیت فعلی بازار

او با بیان این که در وضعیت فعلی، صندوق های 
اهرمی به عنوان ابزار کاربردی بسیار مثبت در 
بازار تلقی می شوند، گفت: این ابزار نسبت به 
تفاوت های  بازار،  ابزارهای مرسوم در  دیگر 
زیادی دارد؛ استفاده آن به نفع سرمایه گذارانی 
به  نسبت  بلندمدت  دید  که  است 
سرمایه گذاری در بورس دارند. این کارشناس 
بازار سرمایه در پاسخ به این سوال که آیا سرمایه 
مردم در برابر نوسان های ایجاد شده در بازار 
تضمین خواهند شد یا خیر، گفت: یونیت هایی 
که در این صندوق ها مربوط به بخش سهام 
است نه تنها در برابر نوسان تضمین نمی شوند، 
شدت  با  بازار  در  شده  ایجاد  نوسان  بلکه 
بیشتری بر روند و بازده کسب شده در این 
یونیت ها تاثیرگذار خواهد بود؛ اما در یونیت 
با درآمد ثابت، نوسان ایجاد شده در بازار هیچ 
تاثیری بر آنها ندارد. به عنوان مثال، اگر در همان 
ابتدا وعده سود ۲۰ درصدی داده شود به طور 
حتم این سود به سهامداران تعلق می گیرد. او 
با اشاره به اینکه به واسطه ماهیت بازار سرمایه 
یونیت مربوط به سهام در این صندوق ها از 
امکان نقدشوندگی کمتری برخوردارند، افزود: 
علت این امر ناشی از آن است که سرمایه گذاران 
در بخش سهام این صندوق افراد حرفه ای با دید 
بلندمدت هستند و با توجه به اینکه این بخش 
از یونیت ها درگیر با نوسانات قابل توجهی 
خواهند بود لذا برای آن بازارگردان تعریف 
بازارگردان  داد:  ادامه  تیموری  است.  نشده 
برای ابزارهایی است که نقدشوندگی برای آنها 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است، در حالی که 

در صندوق های اهرمی باید دید بلندمدت تری 
و  باشد  داشته  وجود  سرمایه گذاری  برای 
سرمایه گذاران نباید به زودی به سمت فروش 
آن پیش بروند. این کارشناس بازار سرمایه 
تاکید کرد: در صندوق های اهرمی نباید اجازه 
داده شود تا هر سرمایه گذار و با هر سطح 
دارایی در این ابزارها سرمایه گذاری کند، این 
ابزارها مختص سرمایه گذاران حرفه ای است 
که می توانند نوسانات احتمالی بازار را تحمل 
کنند. به گفته تیموری، این موضوع معمول 
نیست که اجازه داده شود سرمایه گذاران خرد 

با دارایی های کم به این ابزارها ورود پیدا کنند.

ورود صندوق های اهرمی
 در شرایط بحرانی بازار

اهرمی  اینکه صندوق  به  اشاره  با  تیموری 
می توانند در شرایط خاص و بحرانی به بازار 
ورود کنند، گفت: صندوق های اهرمی از این 
طریق بخش عمده ای از عرضه ها را جذب و 
کمک می کنند تا از رفتارهای تندی که در 
بازار سال گذشته شاهد بودیم جلوگیری شود 
و بازار بتواند با سرعت بیشتری به سطح تعادل 
خود برسد. او با تاکید بر اینکه صندوق های 
اهرمی می توانند نقش قابل توجهی را در روند 
معاملات بازار داشته باشند، خاطرنشان کرد: 
تفاوت انتظارات از روندهای آتی بازار همیشه 
وجود دارد، این ابزار کمک می کند تا پول 
پرقدرت به بازار ورود کند و زمینه ایجاد تعادل 
در بازار فراهم شود تا جریان بازار توسط افرادی 
که سرمایه خود را وارد صندوق با درآمد ثابت 

می کنند به شرایط عادی خود بازگردد.

سرمایه گذاری 
بدون استفاده از شبکه بانکی

مجتبی تقی پور دیگر کارشناس بازار سرمایه نیز 
گفت: صندوق سرمایه گذاری اهرمی با توجه 
ویژه به مقوله توسعه سرمایه گذاری غیرمستقیم 
و با ایده فراهم کردن سرمایه گذاری اهرمی بدون 
استفاده از تسهیلات و اعتبار شبکه بانکی و نیز 
با اتکا به ظرفیت های بازار سرمایه شکل گرفته 
است. وی اظهار کرد: در حال حاضر شرکت های 
تامین سرمایه با چالش های متعددی در حوزه 
تاسیس و راهبری صندوق های سرمایه گذاری 
جدید رو به رو هستند که ریشه اصلی آن 
به بند »ب« ماده ۱۴ برنامه پنج ساله ششم 
توسعه بازمی گردد. بر مبنای این بند تاسیس 
توسط  سرمایه گذاری  صندوق  هرگونه 
سهامدار  دارای  سرمایه  تامین  شرکت های 
بانکی ممنوع بوده و منوط به کسب مجوز از 
بانک مرکزی است. تقی پور تصریح کرد: در این 
صندوق با تعریف سه نوع واحد سرمایه گذاری 
در قالب واحدهای سرمایه گذاری ممتاز نوع 
دو  نوع  ممتاز   ،  )Equity(مدیریتی یک 
 )Fixed Income( و عادی   )Equity(
خلق  که  است  شده  طراحی  سازوکاری   ،
اهرم برای دارندگان واحد ممتاز با استفاده 
او  شود.  فراهم  عادی  واحدهای  ظرفیت  از 
ادامه داد: همچنین برای نخستین بار در این 
صندوق، واحدهای ممتاز در بازار سرمایه قابلیت 
معامله دارند. به عبارت دیگر مشابه واحدهای 
معامله  قابل  صندوق های  سرمایه گذاری 
)ETF( واحدهای عادی از طریق مدیر ثبت، 

قابلیت صدور و ابطال دارند.

رونمایی از صندوق های اهرمی با استقبال کارشناسان بورس روبرو شد؛

عمق بخشی به بازار سرمایه 
کارشناسان معتقدند با تشکیل صندوق های اهرمی، می توان شاهد موج تازه ای از ورود پول به بازار سرمایه بود

تشکیل سرمایه ثابت ناخالص، طي دو 
سال گذشــته، در روندي ناامیدکننده 
در پایین ترین نقطه یک دهه گذشته 
قرار گرفته اســت. به استناد اطلاعات 
ارایه شده توسط بانک مرکزي، تشکیل 
ســرمایه ثابت از رقــم ۵.۲۴۹.۹۸۴ 
میلیارد ریــال در ابتــداي دهه ۹۰ در 
ســال هاي ۹۸ و ۹۹ یعني ســال هاي 
پایاني ایــن دهه تقریبا نصف شــده و 
به ۲.۶۱۸.۸۳۸ میلیارد ریال رســیده 
است. اتفاقي که نشان مي دهد در این 
دهه، صاحبان سرمایه و کسب و کارها، 
ترجیح داده اند همزمان با تحولات ریز و 
درشت اقتصادي، پول خود را در جاي 
دیگري غیر از تولید، ســرمایه گذاري 

کنند.
آمار ارایه شــده نشــان مي دهد که در 
ابتداي دهــه ۹۰ بیــش از ۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان از ســرمایه ها به صورت 
»ثابت« در جایي مســتقر مي شــد تا 
»ارزش افــزوده« جدیــد خلق کند. 
صاحبان سرمایه با توجه به شاخص هاي 
ســهولت کســب و کار، اقــدام بــه 
سرمایه گذاري در حوزه ماشین آلات یا 
ساختمان مي کنند تا در نهایت با تولید 
یک کالا یا ارایه خدمات، از طریق ارزش 
افزوده ایجاد شده، سود خود را برداشت 
کنند. در عین حال، این اتفاق به کاهش 
بیکاري و البته تورم نیز مي انجامد. اما 
روندهاي به وجود آمــده در طول دهه 
۹۰ موجب شده تا سرمایه گذاران پول 
خود را در جایي سرمایه گذاري کنند که 
هم سود بهتري داشته و هم از ارزش آن 

کاسته نشده است. 
چنان که ۸ ســال پس از آمار ابتدایي، 
میزان تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص 
در سال ۹۸ به ۲۴۰هزار میلیارد تومان 

رسیده است. 
در سال ۹۱، اثرات تشــدید تحریم ها 
به ســرعت خود را نشــان داده و رشد 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به منفي 
۲۴ درصد نسبت به ســال ۹۰ رسیده 
است. این روند در سال ۹۲ باز هم بدتر 
شــده و این بــار ۱۱.۶ درصد کاهش 
پیدا کرده است. فقط در سال ۹۳ بوده 
که همزمان با مذاکرات برجام، فضاي 
کسب و کار ایران امیدوار به آینده، اقدام 
به ســرمایه گذاري کرده و ۷.۱ درصد 
رشد در شــاخص تشــکیل سرمایه 
ثابت شکل گرفته است. از سال ۹۳ به 
بعد، هیچگاه این شاخص رشد نکرده 
است. تا اینکه در ســال ۹۷ همزمان با 
شوک هاي ارزي و بي ثباتي در اقتصاد، 
تشکیل سرمایه ثابت ناخالص بیش از 
۱۵ درصد کاهش پیدا کرده است. این 
دومین رکورد افت این شاخص در دهه 
۹۰ اســت که اولین آن در سال ۹۱ رخ 

داده بود. 
اتاق بازرگاني و صنایــع و معادن ایران 
در گزارش هایــي که اخیرا بــا عنوان 
»پایش ملي محیط کسب و کار ایران« 
منتشر کرده، عواملي چون »غیرقابل 
پیش بینــي بودن و تغییــرات قیمت 
مواد اولیه و محصــولات«، »بي ثباتي 
سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي 
اجرایي ناظر بر کسب و کار« و »دشواري 
تامین مالي از بانک هــا« فاکتورهاي 
تاثیرگذار بر بهبود محیط کسب و کار 
اقتصاد ایران را تحت تاثیر قرار داده اند. 
ضمن اینکه ردپــاي عوامل تنش زاي 
سیاســي نیــز در پایین آمدن رشــد 

تشکیل سرمایه ثابت دیده مي شود. 

»صندوق های  عنوان  با  سرمایه گذاری  صندوق های  از  جدیدی  نوع  از  اخیرا  بورس  سازمان 
اهرمی« رونمایی کرد. اگر چه به گفته کارشناسان، این صندوق ها در رده صندوق های پرریسک 
دسته بندی می شوند اما به دلیل ساز و کار اعتباری که پیش از این در بازار سرمایه وجود نداشته است می توانند 
موج تازه ای از ورود پول و سرمایه گذاری را در بورس رقم بزنند. کارشناسان مهم ترین مزیت این نوع جدید از 
صندوق های سرمایه گذاری را امکان سرمایه گذاری همزمان سرمایه گذاران ریسک گریز و ریسک  پذیر می دانند 
و تاکید دارند، این نخستین نوع صندوق سرمایه گذاری خواهد بود که همزمان از هر دو سازوکار صدور و ابطال 
و بورس  ها جهت سرمایه گذاری و انتقال مالکیت واحدهای سرمایه  گذاری بهره می گیرد. اینروزها این ابزار تازه 

سرمایه گذاری، از سوی کارشناسان بازار سرمایه نیز مورد استقبال قرار گرفته است.

هفته نامه نوسان
گروه  بازارها

في
وس

د ی
عو

س
م

 نوســان:  حســین سرآباداني تفرشي، 
پژوهشــگر اقتصادي با تاکید بر اینکه تورم 
و بیکاري از عوامل موثر در تشــدید شکاف 
طبقاتي در سال هاي گذشــته بوده است، 
گفت: دولت ســیزدهم براي بهبود شرایط 
باید اصلاح نظام مالیاتي را عملیاتي کند. او 
درخصوص ارزیابي خود از وضعیت نابرابري 
در کشــور افزود: داده هایي که ما برمبناي 

آنها ارزیابي مي کنیم، نشــان مي دهد، دهه 
۹۰ یک دهه نگران کننده در افزایش عمق 
نابرابري ها بود. شاخص ضریب جیني در بازه 
سال هاي ۹۲ تا ۹۷ همواره یک روند صعودي 
داشته اســت و براي اولین بار در سال ۹۷ به 

کانال ۴۰ بازگشت. 
گرچــه در ســال ۹۸ یک کاهــش جزیي 
داشــت اما روند آن یک روند صعودي بود. 

شــاخص هاي دیگري هم که کاستي هاي 
ضریب جیني را پوشش مي دهد همین نکته 

را نشان مي دهد. 
مانند شاخص هاي ســهم ۲۰ درصد فقیر 
جامعه از کل درآمد خانوار و سهم ۱۰درصد 
ثروتمند به ۱۰درصد فقیر کــه در دهه ۹۰ 
مجموع این شاخص ها همواره روند صعودي 

طي کرده است.

افزایش عمق نابرابري های اجتماعی در دهه ۹۰؛

تورم شدید به شکاف طبقاتي دامن زد
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یعقوب یاوري، رییس هیات مدیره کانون سراسري مرغداران گوشتي درباره افزایش 
قیمت مرغ در بازار طي روزهاي اخیر گفت: متاسفانه در روزهاي اخیر، قیمت مرغ در 
برخي شهرها تا ۴۵ هزار تومان هم بالا رفته است؛ این مساله کاملا قابل پیش بیني بود و 
بارها به مسوولان مربوطه هشدار داده شد ولي رویه ناصواب و غلطي که در پیش گرفته 
شده، ظاهرا پایاني ندارد. وي تصریح کرد: این نابساماني ها ناشي از سوءمدیریت مدیران 

دولتي است که اقتصاد کشور را به این روز انداخته اند.

احسان قمري، دبیر کمیته اقدام ارزي از تمدید مهلت ارایه مدارک و مستندات مربوط به 
احراز ارز حاصل از صادرات سال ۹۷ تا نیمه مردادماه سال جاري خبر داد.

او افزود: صادرکنندگان سال ۹۷، تاکنون نتوانسته اند نسبت به ایفاي تعهدات ارزي این 
سال اقدام کنند، تا نیمه مرداد ماه سال جاري فرصت دارند تا مستندات مربوط به احراز ارز 
حاصل از صادرات سال ۹۷ را ارایه کنند. قمري از مراجع قضایي، به دلیل منع تعقیب موقت 

صادرکنندگان تشکر کرد.

 نوسان: تماه گذشــته ، اریک 
روزنگرن ، رئیــس بانک فدرال 
بوستون ، زنگ خطر در مورد تتر 
را به صدا درآورد و آن را یک خطر 
بالقوه برای ثبات مالی خواند. در 
همین حال ، برخی از ســرمایه 
گذاران معتقدند که از دســت 
دادن اطمینان بــه تتر می تواند 
همان "قو سیاه" رمزنگاری شده 
باشد، یک رویداد غیرقابل پیش 
بینی که می تواند به شدت بر بازار 

تأثیر بگذارد.
مسائل مربوط به تتر پیامدهای قابل 
توجهی برای دنیــای رمزنگاری نوپا 
دارد و اقتصاددانــان به طور فزاینده 
ای از این می ترســند که بازارهای 
فراتر از ارزهــای دیجیتالی را تحت 
تأثیر قرار دهد. در ماه مه )خرداد( ، 
تتر  میزان ذخایــر پایدار بیت کوین 

خود را شکست.
به گفتــه جی پــی مــورگان ، این 
امر تتــر را در میــان ۱۰ بزرگترین 
دارنده مقاله تجــاری در جهان قرار

 می دهد. 
تتر با صنــدوق های ســنتی بازار 
پول مقایسه شــده است – در حالی 
اســت که این ارز هیچ قانونی ندارد. 
تتر با بیش از ۶۰ میلیارد دلار توکن 
در گردش ، ســپرده های بیشتری 
نســبت به بســیاری از بانک های 

ایالات متحده دارد.
مدت ها اســت که نگرانــی هایی 
در مــورد اســتفاده از تتــر بــرای 
دســتکاری قیمت بیت کوین وجود 
دارد ، با یک مطالعه ادعا می شــود 
کــه این رمــز ارز بــرای حمایت از 
بیت کوین در هنگام کاهش قیمت 
کلیدی در بحران ۲۰۱۷ اســتفاده 
شده اســت. تتر مســتقیم به دلار 
وصل اســت که می توان گفت می 
تواند دلار ارزهای دیجیتالی شــود 
و همیــن موجب می شــود اهمین 
زیادی را در بازار داشــته باشــد و 
اقتصاددان ها توجــه زیادی به این 

ارز داشته باشند.
تحلیلگران درجی پی مورگان قبلًا 
هشدار داده بودند که از دست دادن 
ناگهانی اعتمــاد به تتر مــی تواند 
منجر به "شوک نقدینگی شدید به 
بازار گسترده ارزهای رمزپایه" شود. 
اما این نگرانی ها نیز وجود دارد که 
افزایش ناگهانی برداشــت های تتر 
می تواند منجر به نوسانات احتمالی 
بازار شــود و دارایی هــای فراتر از 

رمزنگاری را تحت تأثیر قرار دهد.

ایرانی  ها می توانند در سایت و برنامه دیوار 
آگهی های خود را ارائه کرده و آگهی های 
دیگران را مشاهده کنند. به عبارت ساده 
آنلاین  های  نیازمندی  سرویس  دیوار 
است که در همه جای ایران با گوشی های 
اندرویدی یا آیفون قابل دسترسی است. 
وب سایت دیوار در سال ۱۳۹۲ شروع به 
کار کرد. نرم افزار و وب سایت دیوار بستری 
فراهم می کند تا مردم بتوانند انواع کالاهای 
نو و دست دوم خود را به فروش رسانده یا 
خریداری کنند. علاوه بر کالا انواع خدمات 
نیز در دیوار ارائه می شود. البته قابل ذکر 
است که وب سایت دیوار برای اولین بار 
کاربران  تا  کند  فراهم  شرایطی  توانست 
فارسی زبان در چند شهر افغانستان از جمله 
کابل، هرات، قندهار و مزار شریف نیز بتوانند 

آگهی های خود را در آن ثبت نمایند.

چیزی که توی بازار
سنتی اتفاق نمی افته!

قدیما توی هر محله یه سمساری بود که 
معمولا صاحبش یه آقای پیر بود، توی 
مغازه خاک گرفته و تاریک بود و از زمین 
تا سقف وسایل روی هم انبار شده بودن. 
خیلی وقتا وسایل خوبی اون وسط بودن 
که به خاطر انبار شدن روی همدیگه و 
کثیفی محیط دیده نمی شدن. همه هم 
معتقد بودن سمساریا آدمای شارلاتانی 
هستن چون از فروشنده ارزون می خرن 
کلی  تا  می فروشن  گرون  خریدار  به  و 
سود کنن. اما وقتی دیوار اومد همه ی اون 

نه خبری  آنلاین شدن. دیگه  سمساریا 
از آقای سمساری بود نه ماجراهای قیمت 
گذاری عجیب و غریب. فروشنده وسیله ش 
رو می ذاره توی دیوار، خریدار میاد نگاهش 
می کنه و اگر خوشش اومد ازش می خره. به 
همین راحتی. خب اگه قبلا خرید وسیله ی 
طبیعت  دار  دوست  منِ  برای  دوم  دست 
سخت بود الان دیگه راحت شده. بدون اینکه 
وقتم رو توی خیابونا تلف کنم می تونم تمام 
وسایلی که توی شهرم برای فروش گذاشته 
شهرهای  می تونم  حتی  ببینم.  رو  شده 
نزدیکمم ببینم و راحت انتخاب کنم. پس 
الان که من توی این شهر کوچیک هنوز 
تازه واردم و خیلی جاهاش رو نمی شناسم 
وقتی یه دونه صندلی حصیری می خوام لازم 
نیست دور خیابونا راه بیفتم. راحت دیوار رو 
باز می کنم، روی کتگوری میز و صندلی 
می زنم و هرچی صندلی برای فروش هست 

رو می بینم.
دیوار خودش نمی دونه ولی با اومدنش خیلی 
اون  تمام  کرده.  کمک  زیست  محیط  به 
وسایلی که قرار بوده چندین سال توی انباری 
خاک بخوره و بعدا بره کنار سطل زباله ی سر 
خیابون توی دیوار داره فروخته میشه. خیلی 
وقتا هم مردم وسایل دست دومشون رو با هم 
تعویض می کنن. این به نظرم کار جذابیه. 
مثلا من یه دونه ماوس دارم که نمی خوام، 
هم زمان دنبال یه گلدون خوشگل برای روی 
میز پذیرایی می گردم. می تونم همین رو توی 
دیوار آگهی کنم و انجامش بدم. چیزی که 

توی بازار سنتی اتفاق نمی افته.

تولید کننده ی  از  تونیم  دیوار می  توی 
محلی و کوچیک خرید کنیم. این کار 
باعث رونق کسب وکار یه تولید کننده ی 
خونگی میشه. هم اون درآمدش بیشتر 
میشه هم من به قیمت کمتر می خریم هم 
با خریدم باعث بیشتر کار کردن یه خط 
تولید صنعتی نشدم. می دونید که خط 
تولید صنعتی به طبیعت خیلی آسیب 
می زنه. هم گرمایی که تولید می کنه آسیب 
زننده هست هم آلودگی ای که با سوختن 
سوخت فسیلی یا مصرف برق ایجاد می کنه 
به هوا آسیب می زنه هم ممکنه آب یا خاک 
رو با ضایعاتش آلوده کنه. پس می بینید 
که این کار اول به نفع خود خودمونه، بعد 
تولید کننده و بعد زمین. نکته ی مهم بعدی 
بسته بندی کالا هست. وقتی من از یه تولید 
کننده ی خونگی سبد دست بافت برای 
سیب زمینی و پیاز می خرم برام می ذاره 
توی یه پاکت کاغذی و میده به پست که 
برسونه بهم. ولی وقتی می خوام برم یه 
سبد سیب زمینی پیاز کارخونه ای بخرم 
باید برم یه جنس پلاستیکی رو که با کلی 
پلاستیک و کاغذ بسته بندی شده بخرم. 
بسته بندی ای که سه ثانیه بعد از رسیدن 
به خونه راهی سطل زباله میشه. پس با 
خرید از این کسب وکارای کوچیک میشه 
به صورت غیر مستقیم هم از حجم زباله ی 

تولیدی کم کرد. 
من زیاد دیدم که توی دیوار تولید کننده ها 
وسایلشون رو برای فروش می ذارن. مثلا 
یادمه یه بار دنبال شلوار جین می گشتم 

و یه آگهی دیدم که نوشته بود »شلوار به 
قیمت تولیدی« زنگ زدم که ازش بخرم 
دیدم خانومه خودش توی خونه می دوزه 
و توی دیوار برای فروش می ذاره. قیمتش 
نصف مغازه بود و به جای یه دونه دوتا شلوار 
خریدم. یه چیز بامزه ی دیگه هم که توی 
دیوار دیدم پارسال تابستون بود. اینجایی 
که من زندگی می کنم هنوز بافت سنتی 
خودش رو حفظ کرده و مردم فصل گوجه 
که میشه برای خودشون رب می پزن. توی 
اون فصل روی دیوار پر میشه از آگهی 
شیشه ی خالی. کلی شیشه ی خیارشور 
و مربا و سس توی دیوار هست که بخری. 
این خیلی خوبه ها، خیلی خیلی خوبه. وقتی 
یک نفر می بینه امکان فروش هر چیزی رو 
داره پس شیشه ها رو نگه می داره تا چند ماه 
دیگه بفروشه. اینطوری از حجم زباله هاش 
کم میشه، اونی که شیشه لازم داره نمیره 
شیشه ی نو بخره پس اون خط صنعتی 
تولید شیشه به خاطر این آدما نیاز نیست 
بیشتر کار کنه، و در نهایت هر دو طرف 
راضی از این معامله باز هم به انجام همین 

کار خوب ادامه میدن.

ارزشی توی جامعه ایجاد شده!
خوشحالم  خیلی  بگم  باید  عزیز،  دیوار 
وقتی  اومدی.  دنیا  به  که ۹ سال پیش 
نداشت.  اطمینان  بهت  کسی  اومدی 
پلتفرمت  روی  کردن  شروع  خیلی ها 
برای کلاهبرداری آگهی دادن. ولی خوب 
تونستی این موضوعات رو کنترل کنی. به 
جای بگیر و ببندهایی که معمولا در مقابل 
همچین اتفاقایی پیش میاد، شروع کردی 
کردی  شروع  مردم.  به  دادن  آگاهی  به 
گفتن از روش معامله و به همه یاد دادی 
برای خرید و فروش آنلاین چه چیزایی رو 

چک کنن تا سرشون کلاه نره. 
که  فضایی  با  ولی  نمی دونستی  خودت 
دوم  دست  کالای  فروش  و  خرید  برای 
ایجاد  جامعه  توی  ارزشی  کردی  ایجاد 
کردی که به نظرم از هر ارزشی که توی 
سند استراتژی و چشم انداز سازمانتون 
نوشتی بالاتره. تو با حضورت کمک کردی 
که زمین کمتر زخمی بشه. از اینکه هستی 
ممنونم و امیدوارم سال های سال بتونی 

فعالیت کنید.
پ.ن: دیوار جدیدا یه امکانی گذاشته که 
وقتی قیمت یه کالایی )مخصوصا ماشین( 
با قیمت نرمال بازار نمی خونه و عجیبه، 
قیمت رو نشون نمیده. اینطوری دیگه ملت 
با یه خبر بالا رفتن دلار نمی تونن بازار خرید 

و فروش رو سیاه کنن.
پ.ن۲: دیوار جان اگر بتونی یه راهی هم 
برای جلوگیری از خرید و فروش حیوونای 
بیچاره توی پلتفرمت پیدا کنی عالی میشه. 
گناه دارن اون بدبختا. بیشترشون هنوز بالغ 

نشده می میرن.
 لطفا یه فکری برای کوتاه کردن دست 

اینطور آدمای سودجوی بی قلب بکن.

دیوار؛ از زاویه ی جدید

منع تعقیب موقت صادرکنندگان از سوی قوه قضاییهگراني مرغ قابل پیش بیني بود
 گزارش

 ارزرمز

»قوی سیاه«
ارزهای دیجیتالی

 نوسان: در شــرایطی که بخش هایی از کشور در اثر آسیب دیدن از 
این شرایط شاهد اعتراضاتی نسبت به آن است، بابی گاش تحلیل گر 
خبرگزاری بلومبرگ با انتشار یادداشتی با عنوان »کم آبی و تهدیدی 
آخرالزمانی سیاسی-اقتصادی ایران« به بررسی پیامدهای این مسئله 

پرداخته است.
در حالی که اعتراضات نسبت به کم آبی در استان خوزستان که تولید کننده نفت 
ایران است رو به فزونی است، مقامات دولتی نمی توانند ادعا کنند که غافل گیر 
شده اند و یا این که بهانه بیاورند که کسی نمی توانست این بحران را پیش بینی 

کند، چرا که پیش از این خودشان پیش بینی آن را می کردند.
در سال ۲۰۱۵، عیسی کلانتری، وزیر اسبق کشــاورزی هشدار داد که کمبود 
آب باعث خواهد شد نزدیک به ۵۰ میلیون ایرانی -چیزی در حدود ۶۰ درصد 
از جمعیت- مجبور به ترک کشور شوند. وی با ابراز شکایت از این که مسئولان 
برای مدتی طولانی این مشکل را نادیده گرفته اند، افزود: »حالا که آن ها به عمق 

مسئله پی برده اند، دیگر اندکی دیر شده است«.
دو سال بعد از آن، به کلانتری فرصت داده شد تا در مقام معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان محیط زیست برای مبارزه با بلایی که پیش گویی کرده بود آستین 
بالا بزند، اما نه تنها او نتوانست کاری درباره مصیبتی که پیش بینی اش را کرده 
بود از پیش ببرد، بلکه پیش  بینی های هولناک تری را هم بدان افزود. در ابتدای 
تابستان اخیر، او پیش بینی کرد »جنگ بر ســر آب« در روستاهای دورافتاده 

گسترش می یابد و ایران در معرض خطر نابودی قرار دارد.
این اظهارات در شرایطی که همکار کلانتری -رضا اردکانیان، وزیر نیرو- تابستان 
امسال را خشک ترین تابستان ۵۰ سال گذشــته توصیف کرده بود، برای مردم 
ساکن در استان هایی که با تنش آبی مواجهند تشویش برانگیز بود. با این حال 
روستاهای خوزستان که علاوه بر کم آبی متحمل گرمای طاقت فرسایی هستند، 

به روی یکدیگر اسلحه نکشیده اند و اعتراضات آن  ها متوجه مسئولان امر است.
در این جا مسئله فقط کمبود آب نیست و کم آبی تنها یکی از مصادیق عدم توفیق 
در ارائه خدمات اساسی برای اســتانی است که منابع اش مورد استفاده بی رویه 
است. هم چنین اعتراضات بعدی قومی هم دارد، چرا که آن ها احساس می کنند 
از سوی تهران نادیده گرفته می شوند. ترکیبی از چنین مسائل شعله اعتراضات را 
برافروخته و دولت سعی در کنترل آن را دارد. در صورت ادامه اعتراضات، ممکن 
است حتی با روی کار آمدن ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور محافظه کار منتخب، 

اعتراضات فزونی یابد.
این در حالی است که رئیسی با مشــکلات فوری دیگری نیز روبروست: اقتصاد 
ایران شــرایط نامطلوبی را تجربه می کند، مذاکرات احیای برجام با هدف لغو 
تحریم های آمریکا متوقف شده و کشــور گرفتار موج جدیدی از موارد ابتلا به 

ویروس کرونا و مرگ ناشی از آن شده است.
با این وجود مســلما بحران آب دشــوارترین چالش پیشِ روی رئیسی است. 
روندهای تغییرات آب وهوایی، حاکی از مشاهده تابستان های خشک و سوزان 
در سال های آینده است و منابع آب زیرزمینی ایران تاکنون به میزان خطرناکی 
برداشت شده اســت. رئیســی باور دارد اقتصاد مقاومتی -که ستون اصلی اش 
خودکفایی در کشــاورزی است- باعث مصونیت جمهوری اســلامی در برابر 
فشارهای بین المللی می شود. اما باید به خاطر داشت با وضعیتی که کارشناسان 
محیط زیست از آن با عنوان ورشکستگی آبی یاد می کنند، این امر دور از ذهن 

می آید
مسئله کم آبی تا اندازه زیادی در اثر تمایل به استقلال کشاورزی است، به گونه ای 
که دهه هاست کشت گســترده محصولات ضروری را تشویق و باعث ترغیب 
کشاورزان به اســتفاده از هر طریقی از منابع آب زیرزمینی می شود. در نتیجه، 
کارشناسان محیط زیست پیش بینی کرده اند که ســفره های زیرزمینی ۱۲ 
استان از ۳۱ اســتان ایران در طول ۵۰ سال آینده خشک خواهد شد. مضاف بر 
آن حجم آب های روان و سطحی هم به شدت در حال کاهش است. کما این که 
سدســازی های بی رویه بر روی رودخانه های خوزســتان باعث خشک شدن 

تالاب های استان شده است.
پیش بینی پیامدهای سیاســی همه این ها کار دشواری نیست: مهاجرت های 
اقلیمی در ابعادی بسیار وســیع. حتی اگر تخمین ۵۰ میلیون نفری کلانتری 
اغراق گونه به نظر بیاید، باز باید به این مســئله توجه کرد که تا هم اکنون خیل 
کثیری از ایرانیان که از روستاها و شهرهای کوچک به مراکز شهری مهاجرت 
کرده اند، بر صف  بزرگ بیکاران معترض افزوده اند. قابل پیش بینی اســت که 
افزایش این مهاجرت ها به همراه خود پیامدهای سیاسی و اجتماعی هم خواهد 

داشت.

بحران آب و آخرالزمان
سیاسی-اقتصادی ایران

بلومبرگ مطرح کرد:

 نوسان: فرهاد اکبري، رییس هیات مدیره اتحادیه 
مرکزي دامداران ایران از پیشــنهاد صــدور کارت 
لبنیات براي اقشار کم درآمد خبر داد و گفت: مصوبه 
افزایش قیمت خرید شیرخام شوراي تعیین قیمت 
کان لم یکن اعلام شده است.  وي اظهار کرد: در نیمه 
تیرماه ســال جاري وزیر جهاد کشاورزي در نامه اي 
اعلام کرد که شوراي قیمت گذاري محصولات استراتژیک، قیمت خرید هر 
کیلوگرم شیرخام از دامداران را از ۴۵۰۰ تومان به ۶۴۰۰ تومان افزایش داده 
و تصویب کرده است. اما این مصوبه هنوز ابلاغ نشــده و حتي استانداران به 
ما اطلاع داده اند که مصوبه مذکور کان لم یکن اعلام شده است. اکبري اضافه 
کرد: به همین دلیل چند پیشــنهاد به دولت براي کاهش فشــار بر مردم با 
افزایش نرخ خرید مصوب شــیرخام داده ایم که مهم ترین آنها صدور کارت 

لبنیات براي اقشار کم درآمد است.

 نوسان:  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب کشور  
با تاکید بر اینکه در حال حاضر در ۳۰۰ شهر میزان 
تولید و مصرف آب برابر اســت، افزود: فعلا مشکل 
جدي در تامیــن آب نداریم.حمیدرضــا جانباز در 
حاشیه بازدید از مرکز کنترل آب تهران اظهار داشت: 
طي روزهاي گذشته با افزایش درجه حرارت مواجه 
بودیم، اما براساس برنامه ریزي به گونه اي اقدام شد که در اکثر شهرها مشکل 
خاصي نداشته باشیم.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب کشور با بیان اینکه 
اکنون ۸۰۰۰ روستا با تانکر آبرساني مي شوند، تصریح کرد: امسال به لحاظ 
بارش سال سختي داشتیم و طي ۵۲ ســال گذشته خشک ترین و گرم ترین 
سال را سپري مي کنیم، اما ســعي مي کنیم که با کمترین مشکل آب شرب 
تامین شود.او یادآور شد: طي روزهاي گذشته اعتباراتي از خزانه دریافت شد 

که بتوانیم خدمات رساني را تسریع کنیم.

 نوسان: »رضا جدیدي« مدیرکل دفتر برنامه ریزي، 
فناوري و بودجه سازمان زمین شناسي و اکتشافات 
معدني کشور گفت: ۳۰ استان از ۳۱ استان کشور در 
معرض مخاطره فرونشست زمین قرار دارد و زماني 
براي آزمون و خطاي برنامه ریــزي در حوزه ذخایر 
معدني و مخاطرات طبیعي زمین شناختي نداریم.  
وي اظهار داشت: تنها استاني که هنوز به طور جدي با این پدیده مواجه نشده 
گیلان اســت، هرچند این خطه نیز معضلات زیست محیطي خاص خود را 
دارد. وي بیان  داشت: پس از پایش فرونشست زمین در اصفهان به این نتیجه 
رسیدیم که طرح مذکور را به صورت جدي وارد مرحله ملي کنیم و تصمیم بر 
این شد که طرح ملي پایش فرونشست با همکاري دستگاه هاي مربوطه اجرا 
شود. جدیدي گفت: اجراي چنین طرح هایي در زمان حاضر دیر شده و برخي 

مناطق به مراحل فوق بحراني رسیده اند.

  نوســان: مهرداد ارونقي، معاون گمــرک ایران 
اعلام کــرد، صاحب بیــش از ۴۲۰ کانتینــر لوازم 
خانگي بوش از زمان ابلاغ صورت جلســه ســه ماه 
براي مرجوع کردن این کالا کــه واردات آن ممنوع 
بــوده، فرصــت دارد وگرنــه کالا ضبط مي شــود. 
وي ادامه داد: طبق قانون امور گمرکي هرگاه کالایي 
که ورود آن ممنوع اســت، براي ورود قطعي با نام و مشــخصات صحیح به 
گمرک اظهار شــود، گمرک باید از ترخیص آن خودداري و به صاحب کالا 
یا نماینده قانوني آن به صورت مکتوب اعلام کند که حداکثر ظرف سه ماه 
نسبت به مرجوع شــدن آن اقدام کند. گفته ها حاکي از آن است که صاحب 
کالا تاکنون براي واردات بیش از ۴۲۰ کانتینر لوازم خانگي بوش یک میلیون 
دلار از بانــک دریافت کرده که مقداري از این یک میلیــون دلار، ارز ۴۲۰۰ 

توماني بوده است.

صدور کارت لبنیات براي اقشار کم درآمدفرصتی مرجوع کردن لوازم خانگي »بوش«30 استان در معرض فرونشست زمین قرار دارند!300 شهر در تنش آبي به سر مي برند
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آگاهی از روش معامله؛ یکی ارزش هایی است که استارت آپ "دیوار" در جامعه ایرانی ایجاد کرده است

شاید از تیتر و عکس این مطلب فهمیده باشید که می خوام درباره ی دیوار بنویسم. بله همون دیوار که 
وسایل دست دوم رو می ذاریم توش تا بفروشیم! یا برای خرید وسایلی که لازم داریم میریم سراغش. 
وقتی فهمیدم تولد ۹ سالگی دیوار هست تصمیم گرفتم از یه زاویه ی جدید بهش نگاه کنم و موضوعی 
رو از دیوار بگم که شاید خودشون هم هنوز انقدر قوی بهش نگاه نکردن. این موضوع خیلی مهمه، جای کار و مانور 
تبلیغاتی زیاد داره و امیدوارم وقتی این مطلب رو می خونن به فکر کار کردن روی این زاویه بیفتن. چیزی که می خوام 

بگم دغدغه ی مهم زندگیمه. خب بریم سراغ زاویه ی جدید.
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در پایان مســابقات لیگ برتر فوتبال ایران 
شاگردان محرم نویدکیا با ۶۵ امتیاز در رده 
دوم قرار گرفتند تا بهترین عملکرد را در بین 
تمام نایب قهرمانان ادوار مختلف لیگ برتر از 
خود به جای بگذارند. در این بین اما دیگر تیم 
اصفهان نتوانست جایگاه قابل قبولی در لیگ 
امسال برای خود حفظ کند و با خوش اقبالی 

در لیگ برتر باقی ماند. 
سپاهانی ها با وجود برتری در برابر استقلال 
و ۶۵ امتیازی شدن در لیگ امسال، باز هم 
نتوانســتند قهرمانی در لیگ برتر را جشن 
بگیرند تا پر امتیازترین نایب قهرمان لیگ 
های ۱۶ تیمی تاریخ لیگ برتر لقب بگیرند. 
بدشانســی نویدکیا در اینجا بیشتر نمایان 
می شود که در لیگ ششم سایپا با ۵۶ امتیاز 
قهرمان شده بود و در لیگ های سیزدهم و 
پانزدهم فولاد و استقلال خوزستان هر دو 
با ۵۷ امتیاز جام قهرمانی را بالای ســر برده 
بودند. سپاهانی ها از ابتدای فصل هدف خود 
را کسب ۶۵ امتیاز تعیین کرده بودند چراکه 
با این میزان امتیاز در تمــام لیگ های ۱۶ 
تیمی قبلی قهرمان می شدند. آنها در این 
فصل میانگین امتیاز ۲.۱۶ در هر بازی را ثبت 
کردند میانگینی که برای قهرمان شدن عالی 
به نظر می رسید اما وجود رقیب قدرتمندی 
به نام پرسپولیس معادلات آنها را بر هم زد 
و با عملکرد بهتر نسبت به اصفهانی ها جام 
قهرمانی را بالای سر برد تا سپاهان و محرم 
نویدکیا بدشــانس ترین های لیگ بیستم 

لقب بگیرند.

بهترین نایب قهرمان 
ادوار لیگ برتر

تا کنون یازده دوره از بیست دوره لیگ برتر 
با حضور ۱۶ تیم برگزار شــده که در طول 
این یازده دوره تنها سپاهان در لیگ امسال 
موفق شده است به عنوان تیم نایب قهرمان 
امتیازاتش را از عدد ۶۰ فراتــر ببرد و با ۶۵ 

امتیاز دوم شود.
 این درحالی است که تا قبل از لیگ امسال 
هیچ تیم نایب قهرمانی نتوانســته بود در 
لیگهای ۱۶ تیمی بیش از ۵۸ امتیاز را بدست 

بیاورد. 
ذوب آهــن در دوره چهــارم، پاس در لیگ 
پنجم، تراکتور در فصل چهاردهم و سپاهان 
در دوره هجدهــم لیگ برتر موفق شــده 
بودند به عنوان نایــب قهرمانی با ۵۸ امتیاز 
دست یابند. از ســوی دیگر، طی روزهای 
اخیر شایعاتی مبنی بر جدایی چند بازیکن 
سپاهان از این تیم مطرح شــد که با تایید 
محرم نویدکیا این شایعات به واقعیت تبدیل 
شد و مشخص شد پیام نیازمند، احسان حاج 
صفی و محمد محبی به طور قطع فصل بعد 
از سپاهان جدا خواهند شد و فوتبال خود را 
در لیگ های اروپایی دنبــال خواهند کرد. 
بدشانسی های نویدکیا به همین جا ختم 
نمی شود چرا که شنیده شده است کی روش 
استنلی، سروش رفیعی و یاسین سلمانی نیز 
به احتمال زیاد فصل آینده پیراهن طلایی 
پوشان را به تن نخواهند کرد و نویدکیا باید 

به فکر جایگزین برای آنها باشد.

خط قرمز برندها
حضور در ورزش است!

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه همواره با 
تاکید براینکه این باشگاه باید الگویی برای 
حرفه ای شدن سایر باشگاه ها و رشته های 
ورزشی کشور باشــد، اعتقاد دارد که باید با 
برنامه ریزی های مختلف و برگزاری همایش 
های علمی به سمت باشگاه داری حرفه ای 
برویم و باشگاه این رسالت را در کنار کارهای 
دیگر برعهده دارد که در جامعۀ ورزشی این 
موضوع را نهادینه کرده و باید الگویی برای 
حرفه ای شدن برای دیگرباشگاهها و رشته 
های ورزشی باشد. حمیدرضا عظیمیان با 
بیان اینکه شرکت فولاد مبارکه در راستای 
مسئولیت اجتماعی خود از  باشگاه سپاهان 
حمایت خواهد کرد، تصریح کــرد : توجه 
به استعدادهای درخشــان و ورزش بانوان و 
برنامه ریزی برای ورزش جوانان و استفاده 
از ظرفیــت آنان با رویکرد امیدبخشــی به 
جامعه مورد تاکید اســت. مدیرعامل فولاد 
مبارکه ورزشگاه نقش جهان را آورده مهم و 
بزرگ برای اصفهان و ایران می داند و تاکید 
دارد: با توجه به اهمیت ورزشگاه باید نواقص 
آن جهت میزبانی شایسته مسابقات آسیایی 

و جهانی بزودی بر طرف گردد. 
اینروزهــا در شــرایطی کــه بســیاری از 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی اصفهان 
طی سال های گذشــته از حضور در ورزش 
خودداری کرده اند و برخی بر این باورند که 
خط قرمز آنها حضور در ورزش اســت، نگاه 

حرفه ای فولادمبارکه و حضور پرقدرت این 
برند صنعتی در عرصه ورزش کشور بسیار 
حایز اهمیت اســت. از ســوی دیگر برخی 
کارشناسان تاکید دارند، سرمایه گذاران از 
تیم داری در ورزش فرار نمی کنند، بلکه به 
دلیل مشــکلات اقتصادی، توان حضور در 
این عرصــه را ندارند. آنها می گویند، بخش 
خصوصی بســیار علاقمند اســت که در 
ورزش حضور داشته باشد تا از طریق ورزش، 
تبلیغات بسیاری صورت دهد اما در دوران 
رکود که توان رقابت با شــرکت های دیگر 
را ندارد، امکان حضور در لیگ برتر را ندارد. 
بطور کلی در ایران اقتصاد ورزش تحت تاثیر 
اقتصاد نامولد، هرگز نتوانسته از ظرفیت های 
بی نظیر خود استفاده کند. مهم ترین  راهکار 
در این برهه زمانی فراهم شــدن یک عزم 
سیاسی است تا بتواند ورزش را با فعال سازی 
ظرفیت های اقتصادی به شکوفایی برساند. 
اقتصاد دولتی دســت و پای ورزش ایران را 
بسته است و در سیاستمداران عزمی برای 
کاهش تصدی گری مشــاهده نمی شود و 
براین مبنا لزوم حرکت به ســمت اقتصاد 
خصوصی کاملا نمایان اســت. امروزه باید 
همه افراد حاضر در این صنعت این واقعیت 
را بپذیرند که فوتبال امری فراتر از یک ورزش 
است و نیاز به مدیریت سیستماتیک، تدبیر، 

آموزش و توجه خاص دارد. 

تبریک مدیرعامل فولاد مبارکه به 
سپاهانی ها

حمیدرضا عظیمیان، مدیرعامل کارخانه 
فولاد مبارکــه در پایان رقابــت های لیگ 
برتر، به بازیکنان تیم ســپاهان و کادرفنی 
و مدیریتی باشــگاه تبریک گفت.  در متن 
پیــام تبریــک مدیرعامل شــرکت فولاد 
مبارکه آماده اســت : "حرکت مســتمر و 
تــلاش عزت مندانه تیم فوتبال ســپاهان 
برای درخشش در سطح اول فوتبال کشور 
و قاره کهن آسیا، همواره نشــان از تلاش و 
برنامه ریزی تمامی یاران باشــگاه فرهنگی 
و ورزشی فولاد مبارکه ســپاهان دارد. این 
نایب قهرمانی که محصول اعتماد به مربی 
محجوب و کادر فنی جــوان و پرتلاش دیار 
نصف جهان، همراه با تجربه و انگیزه بازیکنان 
پرشور و مستعد در این مجموعه بازیکن ساز 
برای کشــور بوده اســت را به هــواداران 
پرشور، مردم فوتبال دوست، هیات مدیره، 
مدیرعامل، سرمربی، کادر فنی و مدیریتی، 
بازیکنان، کارکنان شــرکت فولاد مبارکه 
و همه زحمت کشــان این باشگاه تبریک 

می گویم. 
امیــدوارم تیم فوتبال ســپاهان با حضور 
پرقدرت در لیگ قهرمانان آســیا و کسب 
مجدد سهمیه رقابت های جام باشگاه های 
فوتبال جهان، روند موفقیت خود را تکمیل 
نموده و همچون سال های گذشته نماینده  
شایسته ای برای کشــور عزیزمان در دنیا 

لقب گیرد.”

 گزارش

 گزارش

 نوســان:رئیس ایمنی، بهداشت 
حرفــه ای و آتش نشــانی فولاد 
مبارکه از کاهش نــرخ حوادث در 
فولاد مبارکه طی سال های اخیر و 
سه ماهه اول سال ۱۴۰۰ و دست یابی 
این شرکت به شاخص های ایمنی 

جهانی خبر داد.
جواد کیانی گفت: شرکت فولاد مبارکه 
به عنوان شرکت پیشرو درزمینه ایمنی و 
صیانت از نیروی انسانی به عنوان مهم ترین 
ســرمایه ســازمان، به منظــور افزایش 
بهره وری اقــدام به تدویــن برنامه های 
ارتقای ایمنی پنج ســاله کرده است و با 
اجرای برنامه های ایمنی تدوین شــده، 
گام مهمی در بهبود شاخص های ایمنی 
شرکت در مقایسه با فولادسازان در عرصه 
بین المللی برداشته است که کاهش نرخ 
حــوادث در ســال های اخیر به خصوص 
سه ماهه اول ســال ۱۴۰۰ خود گواه این 
مهم است. وی در ادامه اظهار کرد: درواقع 
برای مقایسه شرکت ها از نظر دست یابی 
به اهداف ایمنی و رتبه بندی شرکت ها از 
این شاخص ها استفاده می شود. ضریب 
تکرار حــوادث، تعداد حــوادث منجر به 
استراحت در بازه زمانی مشخص )معمولا 
یک ســال( به ازای یک میلیون ســاعت 
کاری اســت و ضریب شــدت حوادث، 
تعداد روزهــای کاری ازدســت رفته در 
بازه زمانی مشــخص )معمولا یک سال( 
به ازای هزار ســاعت کاری است. رئیس 
ایمنی، بهداشــت حرفه ای و آتش نشانی 
خاطرنشان کرد: شرکت فولاد مبارکه در 
سال ۱۳۹۹ با ثبت ضریب تکرار ۱.۰۷۳ و 
ضریب شدت حادثه ۰.۰۱۷ در مقایسه با 
نتایج منتشرشده در انجمن جهانی فولاد 
در ســال ۲۰۲۰ بهبود قابل ملاحظه ای 
یافته  و این نتایج قابل قبول در ســه ماهه 
نخست ســال ۱۴۰۰ تداوم داشته است. 
تعهد مدیران ارشد و میانی سازمان و رده 
سرپرستی به مقوله ایمنی و سلامت در 
کنار فرهنگ ایمنی بالای کارکنان شرکت 
در زمینه رعایت دستورالعمل های ایمنی، 
نقش مهمی در دست یابی به این رکوردها 
ایفا کرده اســت. کیانی افزود: بی تردید 
همکاری تلاشگران عرصه صنعت فولاد 
مبارکه در پیاده سازی برنامه های ایمنی 
در قالــب اســتاندارد ISO45001 و 
ISO45005 با توجه شیوع همه گیری 
جهانی کووید۱۹ که از هیچ تلاشی دریغ 
نکرده اند و همواره با عشق و علاقه قلبی در 
رعایت موازین ایمنی در خط مقدم تولید 
تلاش نموده اند، بر بهبود شــاخص های 
حوادث طی سال های اخیر بی تأثیر نبوده 
است. کیانی افزود: با توجه به هزینه های 
مستقیم و غیرمستقیم حادثه که معمولا 
آثار زیان باری بر جا می گذارد و به منظور 
افزایش بهره وری و تداوم تولید در ســال 
حمایت و پشتیبانی از تولید، شرکت فولاد 
مبارکه با عبرت آموزی از حوادث گذشته و 
بررسی علل حوادث ناشی از کار و شناخت 
ارتباط بین وقوع حوادث و عوامل مؤثر بر 
آن از قبیل زمان وقوع حادثه، علت وقوع 
حادثه و شاخص های تعیین کننده، نسبت 
به بهبود شاخص حوادث اقدام نموده است. 
با شــناخت این فاکتورها می توان علل 
حوادث در حین انجام کار و انجام اقدامات 
پیشگیرانه و مدیریت بر حوادث، روش های 
ایمن انجام کار را ارائه کرد تا میزان حوادث 
تا حد قابل قبولی کاهش یابد و ســلامت 
نیروی انســانی به حد قابل قبــول ارتقا 
پیدا کند و هزینه های اقتصادی ناشی از 

حوادث را نیز به حداقل رساند.

industry

رئیس بازرسی و حفاظت فنی شرکت مهندسی و توسعه نفت، گفت: کیفیت محصولات 
استفاده شده شرکت فولاد مبارکه در پروژه استراتژیک انتقال نفت خام از گوره به جاسک 
اگر از  کیفیت محصولات اروپایی و چینی بالاتر نباشد، کمتر نبوده و همتراز استانداردهای 
جهانی است. علی کلاکی با بیان اینکه تولید این محصول راهبردی توسط فولاد مبارکه 
به نوعی وابستگی ایجاد شده به کشورهای خارجی را برطرف کرد، اظهار کرد: اگر فولاد 

مبارکه قادر به تولید این محصول نبود عملا ما امکان اجرای این پروژه را نداشتیم. 

کیفیت ورق فولادمبارکه همتراز استانداردهای جهانی 
مدیر مجتمع فولاد سبا نیز با اشاره به بهره برداری از پروژه های فولادسبا خاطرنشان کرد: 
با انجام ریومپ ریخته گری خط شماره یک و با افزایش ضخامت تختال از ۶۲ به ۷۵ میلی 
متر و تختال ورودی به نورد از ضخامت ۵۰ به ۵۵ تا ۶۰ میلی متر، موفق به تولید ظرفیت 
اسمی)یک میلیون و ۴۰۰ هزار تن( فولاد خواهیم شد. مصطفی عطایی پور، اضافه کرد: 
یکی از مواردی که برنامه توسعه ۵ ســاله اخیر در این واحد صنعتی را به تأخیر انداخت، 

عطش بازار به تولید ورق بود.

عطش بازار به تولید ورق

کاهش نرخ 
حوادث فولادمبارکه اعتبارزایی با مدیریت منسجم

 نوسان: روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه با صدور بیاینه ای از 
حرکات زیاده خواهانه برخی دلالان رســانه ای انتقاد کرد. در این 
بیاینه با تاکید بر حمایت از رسانه ها در شرایط رکود ناشی از کرونا و 
بحران های اقتصادی، همچنان بر پشتیبانی از آنها به عنوان همکاران 
خود در جبهه کار و تولید تاکید گردیده اســت. آنچه در ادامه می 

خوانید بخش هایی از این ایم بیانیه است؛
شرکت فولاد مبارکه به لطف خداوند متعال و همت والای کارکنانش، سالهاست 
به عنوان یکی از بزرگترین شرکت های ایرانی در تراز بین المللی شناخته شده و 
در رقابت با بسیاری از شــرکت های به نام و مشهور در عرصه شاخص های تعالی 
سازمانی، توفیقات درخشانی را به دست آورده است. عظمت این شرکت خصوصی 
در پرتو برخی آمار و ارقام، وضوح بیشتری یافته که بر همگان آشکار است؛ شرکت 
فولاد مبارکه نامی اســت که در پس آن، تنها در سال گذشــته فروش بیش از 
۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تن محصول فولادی محقق شده و در پرتوی آن توسعه و 

گردش چرخ صنایع کشور خواهد بود.

 اطلاع رسانی تخصصی از دستاوردها
این شرکت نام آور ایرانی در سال گذشــته با صادرات بیش از یک میلیون و ۲۵۰ 
هزار تن محصول، درآمد قابل توجهی را از آن کشــور نموده و در عین حال روند 
تغییرات سرمایه شرکت فولاد مبارکه در سال های گذشته به طور معناداری سیر 
صعودی داشته و با تحقق افزایش سرمایه اخیر به عنوان دومین شرکت بورسی به 
لحاظ ثبتی در کشور می باشد که همه این ها تنها قطره ای از دریای افتخارات فولاد 
مبارکه است که می توان به آن ها اشاره کرد. با توجه به آنچه ذکر شد، روابط عمومی 
شرکت فولاد مبارکه نیز همواره به عنوان پیشانی ارتباطی این گروه بزرگ صنعتی 
و اقتصادی کشور، با عنایت به رسالت ذاتی خود همواره تلاش کرده به اطلاع رسانی 
تخصصی و پوشش همه جانبه دستاوردها بپردازد و درعین حال، پمپاژ روحیه، امید 
و خودباوری را به عنوان یک اصل، سرلوحه کار خود قرار دهد. آیا اطلاع رسانی در 
خصوص تأمین رایگان بیش از ۱۷ هزار تن اکسیژن برای بیمارستان های درمانگر 
بیماران کرونایی و نفس بخشــیدن به هم وطنان عزیزمان، پیامی جز حمایت 

همه جانبه این شرکت خصوصی صنعتی از مردم شریف ایران دارد؟

 بازتاب موفقیت ها 
به عنوان یک »وظیفه ملی« 

نگاه شــرکت فولاد مبارکه در بازتاب موفقیت ها و دستاوردهای بی شمارش به 
چشم یک »وظیفه ملی« و امری واجب محســوب می شود، چراکه شرکتی که 
گستره حضورش از مرزهای شرقی کشور در "سنگان" تا جنوبی ترین نقاط کشور 
در بندرعباس، گسترده و محصولاتش در اقصی نقاط ایران و صنایع مختلف مورد 
استفاده قرار می گیرد، باید ملی  بیاندیشــد و عمل کند. در این میان، رسانه های 
کشور اعم از جامعه محترم مطبوعات، خبرگزاری ها و رسانه های برخط، همواره 
یار و یاور ما در این عرصه خطیر بوده اند و ارتباط فولاد مبارکه با بیش از ۳۲۵ رسانه 
کشور گواه این ادعاست که اگر هم دلی و همکاری صمیمانه رسانه های محترم 
نبود، حق مطلب به درســتی ادا نمی شد و امکان اطلاع رســانی لازم به فراخور 
نام و جایگاه این صنعت عظیم وجود نداشــت. در این میان، هستند افرادی که 
متأسفانه مقام و منزلت رفیع خبرنگاری و رسانه را تنزل بخشیده و با رویکردهای 
کاسب کارانه خود به دلالی رسانه ای می پردازند و ضمن باج خواهی های مکرر خود، 

اصرار دارند »سورنا را از سر گشاد آن بنوازند!«
اخیراً لیستی آمیخته با کذب و بزرگنمایی از سوی برخی منتشر گردیده که تلاش 
نمودند با انتشار اعداد و ارقامی که بعضاً ساخته خیالات و اوهام آنهاست، به ادامه 
حاشیه سازی های گذشته خود بپردازند؛ هرچند فولاد مبارکه ابایی از آن ندارد 
که اذعان نماید حدود نیمی از عدد مذکور از فروردین ماه سال۹۹ به جهت سیر 
طبیعی و معمول انتشــار آگهی های مناقصات و مزایدات متعدد این شرکت در 
جراید و رسانه های مختلف و همچنین اطلاع رسانی اخبار در کنار تولید و انتشار 
انواع کاریکاتور، اینفوگرافیک، کلیپ و پادکســت در پس رکوردهای متعدد در 
گروه فولاد مبارکه با هدف ترویج حمایت از تولید ملی و اقتصاد مقاومتی هزینه 
گردیده که امری حرفه ای و بدیهی بوده و طبق قواعد قانونی و مشخص رسانه ها 
به ایشان پرداخت گردیده است. این شرکت ضمن حفظ کرامت رسانه های همکار 
خود در استان، منطقه و کشــور تلاش نموده اطلاع رسانی تخصصی و حرفه ای 
خود را از دستاوردهای شگرف در عرصه صنعت به خوبی انجام دهد و ارتباط با ۳۰ 
رسانه تخصصی مرتبط، ۱۰۶ رسانه تخصصی غیر مرتبط و ۱۸۹ رسانه عمومی 
را در قالب ۱۶۴ رسانه استانی و نمایندگی های رسانه های کشوری، ۱۶۱ رسانه 
کشوری، ۱۱۱ رسانه برخط و خبرگزاری ها و ۲۱۴ رسانه مکتوب در دستور کار 

خود قرار داده است.
البته جای بسی تأسف است که رسانه های متعددی که در اختیار همین دلالان 
رسانه ای است، سال ها از سیاســت های حمایتی فولاد مبارکه متنعم گردیده و 
حال فقط با کمی مقاومت در برابر زیاده خواهی ایشان به انتشار اکاذیب پرداخته 
و خواسته یا ناخواسته، عرصه حمایت فولاد مبارکه از رسانه ها را تنگ می کنند. این 
شرکت ضمن تأکید بر حق خود برای پیگرد قانونی علیه افرادی که تلاش نموده اند 
با انتشار اطلاعات مخدوش، به تشویش اذهان عمومی بپردازند، بار دیگر بر عزم 
و اراده خود بر همکاری های مؤثر با جامعه فعالان رسانه ای کشور تأکید نموده و 
امیدوار است در سایه این همکاری ها، موجی از امید به آینده و خودباوری در میان 
مردم به ویژه نسل جوان و پویای کشور شکل گرفته و روز به روز عرصه بر دلالان 
رسانه ای تنگ تر و مجال بروز و ظهور خبرنگاران و مدیران متعهد و دلسوز رسانه ها 
بیش از پیش گشوده تر شود و اصحاب محترم رسانه در تعاملی درون صنفی، نقطه 

پایانی بر رفتارهای غیر حرفه ای و غیر اخلاقی این قبیل افراد بگذارند.

به کسی باج
 نمی دهیم

فولاد مبارکه همواره حامی فرهنگ و رسانه کشور است؛

سپاهان اصفهان از اعتبار ورزش اصفهان دفاع کرد:

شاگردان نویدکیا، بهترین عملکرد را در میان تمام نایب قهرمانان ادوار لیگ از خود برجا گذاشتند

 نوسان: مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
از روند تکمیل پروژه نصب قفســه شماره ۷ 
و نوســازی و تعویض اتوماسیون نورد گرم و 
همچنین ریومپ خط ریخته گری شماره یک 

مجتمع فولاد سبا بازدید به عمل آورد.
حمیدرضا عظیمیــان در بازدیــد از پروژه 
نصب قفسه شماره ۷ و نوســازی و تعویض 
اتوماسیون نورد گرم و همچنین ریومپ خط 
ریخته گری شماره یک مجتمع فولاد سبا با 
اشــاره به اهمیت این پروژه ها اظهار کرد: از 
خردادماه امسال این پروژه ها در یک بازه ۴۵ 

روزه هدف گذاری شده بود اما خوشبختانه با 
همت و تخصص تلاش گران مجتمع فولاد 
سبا این توســعه حتی ۴ روز پیش از موعد 
مقرر به بهره برداری رســید. وی با اشاره به 
وجود عوامل بازدارنــده از جمله تحریم ها و 
شیوع ویروس کرونا در پروژه تکمیل توسعه 
نوردگرم و ریخته گری مجتمع فولاد ســبا 
افزود: بــا اجرای پروژه نصب قفســه ۷ نورد 
گرم این مجتمع علاوه بر تسهیل نوردکاری، 
کیفیت ورق های تولیدی نیز افزایش می یابد؛ 
خط ریخته گری شماره یک مجتمع فولاد 

سبا همچون خط شماره دو به روزرسانی شده 
که قطعاً در تحقق افزایــش میزان تولید در 

سال جاری نقش مؤثری خواهد داشت. 
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه در پایان 
ضمــن قدردانــی از تــلاش متخصصان و 
پرسنل مجتمع فولاد سبا و کلیه پیمانکاران 
این مجتمع گفت: قطعاً تلاش کارشناسان 
فولاد سبا در تحقق این توسعه مؤثر بوده که 
امیدوارم در این مجتمع بتوانیم با تمام توان 
به ظرفیت هدف گذاری شده تولید در سال 

جاری دست یابیم.

در بازدید از روند تکمیل پروژه های فولاد سبا عنوان شد؛

ارتقای کیفیت ورق های تولیدی فولادمبارکه

تیم های فوتبال همچنان بخشی از میراث اجتماعی و احساسی شهرها و کشور خود به حساب می 
آیند و در مرکز توجه علاقه مندان به این ورزش می باشند. بر این اساس، فوتبال را به نوعی می 
توان نمادی ملی دانست که با توسعه و گسترش خود باعث برانگیخته شدن احساسات و انگیزه ها می گردد اما 
فراتر از بعد فرهنگی، اهمیت بعد مالی این ورزش در دهه های اخیر در دنیا و کشور ما اثبات شده است. اصفهان 
نیز با داشتن دو سرمایه ملی، که در تیم های فوتبال سپاهان و ذوب آهن تبلور یافته، از زمان های قدیم در کانون 

توجه هواداران و حامیان بوده و این دو سرمایه نمادین بارها باعث غرور و افتخار اهالی نصف جهان بوده اند.

هفته نامه نوسان
گروه صنعت



سال هفتم/ شماره ۱۸۱/  ۱۲ مرداد ۱۴۰۰/ ۲۳ ذوالحجه ۱۴۴۲
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نماینده مردم اصفهان در مجلس گفت: تغییر کاربری زمین های کشاورزی شرق 
اصفهان به دلیل حاصلخیز بودن خاک این منطقه ممنوع است. مهدی طغیانی اظهار 
داشت: یکی از مشکلات ما در شهرک های صنعتی تراکم تقاضا است. وی افزود: 
متأسفانه در شهرک های صنعتی بخشی از زمین ها و فضاهایی که در اختیار بوده بدون 
اینکه استفاده ای از آنها بشود، وارد بازار سوداگری شده است و نرخ اشغال و فعالیت در 

شهرک صنعتی هرند به حدی نیست که امکان توسعه وجود داشته باشد.

سازمان توسعه تجارت ایران مهلت بازگشت ارز حاصل از صادرات سا ل ۹۷ را تا نیمه اول 
مردادماه تمدید کرده است که بر این اساس، آن دسته از صادرکنندگانی که تاکنون نسبت به 
رفع تعهدات ارزی خود اقدام نکرده اند باید علاوه بر ارایه درخواست کتبی با عنوان دبیرخانه 
کمیته اقدام ارزی، نسبت به تکمیل کمیته اقدام ارزی اقدام نمایند.صادرکنندگان باید 
تصاویر اظهارنامه  های صادراتی و جدول اطلاعات مربوط به پروانه های صادراتی را نیز 

ارسال نموده و کپی برابر اصل گواهی موجودی حساب های ارزی را ارایه نمایند.

صادرکنندگان دارای تعهد ارزی بخوانندممنوعیت تغییر کاربری زمین های شرق اصفهان 
 گزارش

 نوســان :تلاشــگران ذوب آهن اصفهان برای نخستین بار در 
کارگاه نورد ۵۰۰ موفق به تولید میلگرد ۵۰ مارک 7۰CR۲ شدند که
 علاوه بر ایجاد ارزش افزوده بالاتر ، نیاز کشور به این محصول را نیز 

تامین می کند .
محمد امین یوسف زاده مدیر مهندســی نورد ذوب آهن اصفهان در خصوص 
محصول صنعتی جدیدی که به سبد محصولات ذوب آهن اضافه شد گفت : در 
چند سال اخیر ، تحریم ها و کند شدن روند واردات باعث شد ، انگیزه ها برای تولید 
محصولات صنعتی جدید افزایش یابد و ذوب آهن نیز در راستای تامین نیازهای 
بازار به سمت تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر رفت تا ضمن تامین نیاز داخل 

، روند سودآوری شرکت حفظ شود .
وی افزود : طراحی تولید میلگرد ۵۰ در یک ماه انجام شد و تولید آن خوشبختانه 
در تست اول به تولید انبوه رسید و حدود ۴ هزار تن براساس نیاز بازار تولید شد 
.یوسف زاده با بیان اینکه در تلاش هســتیم در نورد ۳۰۰ به زودی میلگرد ۳۰ 
مارک ۷۰CR۲ نیز تولید کنیم ، اظهار داشت : مصرف این میلگردها در تولید 
گلوله های آسیاب برای خردکن های معادن است . هرچند ما اولین تولید کننده 
این محصول نیستیم و در گذشته نیز این محصول تولید شده ، اما بازار خوب و 

گسترده ای دارد و نیاز زیادی به این محصول وجود دارد .
لطیفی سرپرست کارگاه نورد ۵۰۰ نیز در مورد این محصول جدید گفت : میلگرد 
۵۰ یک محصول آلیاژی است که پروسه نورد آن پیچیده تر از میلگردهای ساده 
است و درصد کروم بالای آن نشان دهنده خاص بودن این آلیاژ است که سختی 

زیادی دارد .
وی با اشاره به اینکه روند تولید محصولات جدید در کارگاه نورد ۵۰۰ تداوم خواهد 
داشــت : تولید این میلگرد با توان موجود در این کارگاه صورت گرفت و تمامی 

مراحل با دانش کارکنان ذوب آهنی انجام شد .
احمد ملکوتی خواه معاون تولید کارگاه نورد ۵۰۰ در این خصوص گفت : با توجه 
به درخواست مدیریت بازاریابی و فروش داخلی ، مبنی بر نیاز بازار به میلگرد سایز 
۵۰ و امکان سنجی تولید این محصول در مهندسی نورد ، تیم تحقیق با محوریت 
مدیر مهندسی نورد و سرپرســتی های خدمات فنی تولید و کارگاه های نورد 
تشکیل شد و موضوع مورد بررسی قرار گرفت و از آنجا که کارگاه نورد ۵۰۰ سابقه 
تولید میلگرد های سایز ۶۰ و ۸۰ میلیمتر را دارد ، این مهم بر عهده این کارگاه 

گذاشته شد.
 وی افزود : برای تولید این محصول ملزومات زیادی بایســتی طراحی و ساخته 
میشد،که پرســنل کارگاه با دریافت طرح اولیه از خدمات فنی تولید مهندسی 
نورد،با ارائه طرح های خلاقانه، اقدام به تکمیل خط نورد این محصول نمودند . و 
نهایتاً با تلاش شبانه روزی همکاران مونتاژ قفسه کارگاه ،تکنولوژ خط و پرداخت ، 
مکانیک و برق کارگاه و پرسنل کیفیت ، تولید این محصول در تیرماه سال جاری 
با موفقیت انجام شدو برگ زرین دیگری بر افتخارات شرکت ذوب آهن اصفهان 

افزوده شد.

میلگرد ۵0 به سبد ذوب آهن اصفهان 
اضافه شد

با هدف ایجاد ارزش افزوده بالاتر و تامین نیاز کشور صورت گرفت

 نوسان:معاون مسکن و ساختمان 
اداره کل راه و شهرســازی استان 
اصفهان گفت: تسهیلات نوسازی 
مسکن در بافت فرســوده برای 
اشــخاص حقیقی در کلان شهر 
اصفهان بــه ازای هــر واحد ۲۰۰ 
میلیون تومان و در شهرستان ها 

۱۴۰ میلیون تومان است.
امیر زاغیان اظهار کــرد: با توجه به رویکرد 
نوسازی و بهسازی محلات هدف در بافت 
فرسوده شهری و ایجاد مشوق ها و امتیازات 
ویژه در پلاک های فرسوده شهری، سقف 
تسهیلات نوسازی در این مناطق افزایش 
یافته است. وی افزود: اعطای تسهیلات در 
بافت های فرسوده از محل قرارداد عاملیت 
توأم با بدون سپرده و اوراق ممتاز به اشخاص 
حقیقی، حقوقی و شــرکت های تعاونی 
مســکن تولیدی جهت احداث واحدهای 
مســکونی انفرادی و مجتمع )دو واحد و 
بیشتر( با لحاظ نوع ســاخت و صلاحیت 
حرفه ای سازنده متفاوت است. وی افزود: 
اشخاص حقیقی )ساکنین در بافت فرسوده 
شهری( که بخواهند برای نوسازی مسکن 
خود در کلانشــهر اصفهان اقــدام کنند 
می توانند علاوه بر تسهیلات از محل قرارداد 
عاملیت ۵۰ میلیون تومانی با نرخ ۹ درصد، 
۳۰ میلیــون تومان از محــل منابع بدون 
ســپرده با نرخ ۱۸ درصد و ۱۲۰ میلیون 
تومان اوراق ممتاز با نرخ ســود ۱۶ درصد 
استفاده کنند. زاغیان با اشاره به اینکه سقف 
تسهیلات اعطایی به سازندگان حرفه ای 
جهت نوسازی مسکن در بافت فرسوده به 
۳۰۰ میلیون تومان افزایش یافته اســت، 
افزود: ســازندگان حرفه ای که بخواهند با 
استفاده از فناوری های نوین برای ساخت 
واحد مســکونی در مناطق بافت فرسوده 
کلانشــهر اصفهان اقدام کنند می توانند 
علاوه بر ۱۲۰ میلیون تومان تسهیلات بافت 
فرسوده با نرخ ۹ درصد، از محل منابع بدون 
سپرده تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان با نرخ 
۱۸ درصد و ۸۰ میلیون تومان از محل اوراق 

ممتاز با نرخ ۱۶ درصد استفاده کنند.
 وی اظهار کرد: متقاضیان جهت بهره مندی 
از این تســهیلات می توانند با مراجعه به 
سامانه تســهیلات بهســازی و نوسازی 
بافت های فرســوده و ناکارآمد شهری به 
آدرس http://facility.udrc.ir اقدام به 

ثبت نام کنند.
معاون مسکن و ســاختمان اداره کل راه و 
شهرسازی استان اصفهان خاطرنشان کرد: 
متقاضیان باید از قرار داشــتن ملک مورد 
نظر در محدوده بافت فرســوده اطمینان 
حاصل کرده که این اقــدام را می توانند از 
قسمت »استعلام موقعیت ملک در بافت 
فرسوده« با اســتفاده از کد جام )کد نوزده 
رقمی مندرج در سندهای تک برگی( و یا 
کد پستی انجام دهند. وی افزود: پس از ثبت 
کامل اطلاعات ملک و مالک آن، و دریافت 
کد رهگیری ثبت نام اولیه با موفقیت انجام 
شــده و حداکثر تا یک هفته پیامک بانک 
مسکن جهت تکمیل پرونده برای شماره 
تلفن ثبت شده ارسال می شود. زاغیان اظهار 
کرد: پرونده الکترونیک متقاضی به صورت 
برخط به شــعبه انتخاب شده بانک عامل 
ارسال می شــود تا ادامه فرایند در سامانه 
تسهیلات بانک مســکن انجام شود. وی 
تصریح کرد: تمام مراحل ثبت نام در سامانه 
بدون مراجعه حضوری، به صورت بر خط و 
از طریق اینترنت قابل انجام و پیگیری بوده، 
همچنین در صورت بروز هرگونه مشکل در 
هنگام ثبت نام امکان ارتباط با پشتیبان در 

سامانه فراهم شده است.

چندی پیش تقی خامسی پور، معاون وزیر 
نیرو در امور آب و آبفا در صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: آنچه مســاله آب در ایران را در 
چند دهه گذشته وخیم تر کرده، فقدان درک 
از ماهیت پیچیده و متاثر از سطوح مختلف 
حکمرانی آب در کشور است. این نبود درک، 
سبب شده با ساده انگاری مساله آب در ایران، 
هر روز پوپولیسم برای دست آویز کردن آن در 
جهت بهره برداری اغراض سیاسی و اقتصادی 

فعالتر شود.
وی ادامه داد: پوپولیسم در قالب یک واقعیت، 
ده ها دوروغ را در جهت فریب جامعه و هدایت 
به سمت و سوی خواسته های نامشروع خود 
استفاده می کند به خصوص در روزهای اخیر 
که شــاهد فرصت طلبی های جاه طلبانه 
افرادی هستیم که اتفاقا باعث و بانی شرایط 

موجود هستند.

اعتراض های اجتماعیِ 
جمعیت آسیب دیده

 Geopolitical مؤسســه آینده پژوهش
Futures پیش از این در گزارشی درباره 
بحران آب در کشورمان، ابعاد مختلف آن را 
مورد بررسی قرار داده است. سرمایه گذاری 
بیش از حد در ســدهایی که بسیاری از آنها 
کیفیت لازم را ندارند در کنار زمین هایی که 
توان جذب سریع آب در زمان بارندگی را از 
دســت داده اند و کنار هم قرار گرفتن سیل 
و خشکســالی، چالش هایی هستند که به 
اعتقاد این مؤسسه می توانند به اعترض های 
مدنی ختم شوند. با توجه به اینکه حدود ۹۰  
درصد آب کشور در بخش کشاورزی مصرف 

می شود، کشــاورزی که دیگر به منابع آبی 
دسترســی ندارند در جست وجوی شغل و 
درآمد به مناطق شــهری مهاجرت خواهد 
کرد اما فرصت های شغلی در شهرها نیز برای 
جذب این تعداد نیروی کار کافی نیســت و 
اعتراض های اجتماعیِ جمعیت آسیب دیده 
را به دنبــال خواهــد داشــت. در چنیــن 
وضعیتی، کمبود منابع مالی و فاصله ای که 
به دلیل تحریم از فناوری هایی که می توانند 
بهره وری آب را ارتقا دهند گرفته ایم، اجرای 
راه حل های موجود برای خروج از بحران آب 

را دشوار می کند.

راه حل های پیشنهادی 
برای خروج از بحران آب

به گفته اســماعیل نجار رئیس ســازمان 
مدیریت بحران کشور، امسال نسبت به سال 
گذشــته حدود ۵۴ درصد کاهش بارندگی 

داشتیم.
این کاهش شــدید بارندگی در حالی است 
که در ســال ۹۸، با آن بارش های بی سابقه، 
 ۲۵۰ ســد پرُ از آب شــد و دریاچه ارومیه 
۵۵ سانتیمتر افزایش ســطح آب داشت اما 
کاهش شــدید بارش ها در ســال گذشته و 
حتی در زمستان ۹۹، فضایی ایجاد که در این 
روزهای گرم تابستان، بسیاری از چشمه ها، 
رودخانه ها و سدها یا خشک شده و یا در حال 
خشک شدن هستند. با توجه به این مشکلات 
و بحران کم آبی، کارشناسان به راه حل های 
مختلفی اشاره دارند؛ از جمله برخی تاکید 
دارند، افزایش واردات مــواد غذایی به جای 
پافشــاری بر خودکفایی راه حلی است که 

پس از بهبود روابط بین المللی و رفع تحریم ها 
می تواند قابل بررسی باشد.

پیشنهاد دیگر، انتقال آب به مناطق مرکزی 
و شــیرین کردن آن برای بهره بــرداری در 
مصارف گوناگون است. با این حال نمک زدایی 
نیز چالش های خود را دارد زیرا شورابه ها بار 
دیگر به منبع اصلی برداشت آب باز می گردند 
و تنوع محیط زیستی و اقتصاد دریا را تحت 
تأثیر خود قرار می دهند. در این بین، موضوع 
آب نه تنها یک مســاله محیط زیستی بلکه 
موضوعی است که با برنامه ریزی صنعتی و 
تولید کشاورزی ارتباط تنگاتنگ دارد و شاید 
بتوان سرمایه گذاری های هنگفتی که در صف 
ساخت سد و بهره برداری از طرح های انتقال 
آب هستند را به شیوه های نوین و مبتنی بر 
فناوری تخصیص داد که بهره وری در مصرف 
آب در بخش های مختلف و به ویژه کشاورزی 
را ارتقا می دهند. علاوه بر این، توجه به الگوی 
کشــت نیز در بهبود بهره وری آب در بخش 
کشاورزی اهمیت دارد. همچنین لازم است 
در طرح های توســعه صنایع آب بری که در 
مناطق مرکزی و خشــک کشــور فعالیت 

می کنند، تجدیدنظر شود.

مهمترین چالش 
پیش روی دولت جدید

نماینده مردم اصفهان در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: منابع باید بر اساس مصارفی 
که تعریف شده است تأمین شود و زاینده رود 
رودخانه ای نیست که بتوان حتی برای تأمین 
آب شرب روی آن بارگذاری جدیدی انجام 
داد. مهدی طغیانی، اظهار کرد: طبق آخرین 

تصمیمی که درباره احداث تونل بهشت آباد 
گرفته شد محیط زیســت مصوب کرد که 
عملیات انتقال آب از بهشت آباد از طریق خط 
لوله باشــد و نه از طریق تونل. قطعا با چنین 
تصمیمی مخالفیم و معتقدیم خط لوله هزینه 
بر و کاملا غیراقتصادی است و تجربیات قبلی 
در کشور و دنیا هم نشان می دهد چون تونل، 
آب را به صورت ثقلی انتقال می دهد استفاده 
از آن منطقی تر است. اخیرا اما طرح را چند 
قسمتی تعریف کرده اند که بخشی از عملیات 
انتقال آب از طریق تونل و بخش دیگر آن از 
طریق خط لوله باشد. وی افزود: اصل مسئله 
بهشت آباد این اســت که قبل از اینکه این 
منبع در اختیار زاینده رود قرار گیرد، مصارف 
آن تخصیص داده شــده اســت، بنابراین 
بهشــت آباد منبع جدیدی برای زاینده رود 
نیست و در حال حاضر فقط مصارفی تعریف 
شده که منابعش در اختیار قرار نگرفته است. 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس، گفت: 
هم اکنون برای حل مشکل آب زاینده رود با 
اساتید و فعالان محیط زیست در حال تبادل 
نظر هستیم. برای آب زاینده رود اگر مصارفی 
تعریف می کنند باید منابع آن را نیز در نظر 
بگیرند )مانند کوهرنگ ســه و بهشت آباد(. 
باید منابع را بر اساس مصارفی که تعریف شده 
اســت تأمین کنند و زاینده رود رودخانه ای 
نیست که حتی برای تأمین مصرف جدید آب 
شرب بتوان روی آن بارگذاری جدیدی انجام 
داد. طغیانی با بیان این که برای حل مشکل 
آب، مدیریت مصــارف آن از اهمیت خاصی 
برخوردار است، تصریح کرد: مشکل جدی 
که هم اکنون وجود دارد این است که مصارف 
رسمی و غیررسمی و برداشت به شکل حفر 
چاه و پمپاژ در کل مسیر رخ داده است. وی 
افزود: متاســفانه زاینده رود درگیر مشکلی 
است که از آن در زبان علمی به "تراژدی منابع 
مشترک" یاد می شــود به این معنا که تمام 
جوامع درگیر ســعی می کنند در کل مسیر 
زاینده رود آب بیشــتری برای خود برداشت 
کنند که در نتیجه نابودی این سرمایه جمعی 

را سبب می شود.
 این مدل برداشت را باید تغییر دهیم و آن را 
تبدیل به یک مدل مشارکتی و شفاف کنیم 
تا دقیقاً مشخص شود که چه کسی در کل 
مسیر به چه میزان آب برداشت می کند که 
این امر قابل مدیریت اســت. نماینده مردم 
اصفهان در مجلس، مشــکل کنونی کمبود 
آب را در نتیجه مدیریت اشتباه ارزیابی کرد 
و گفت: حکمرانی آب در فلات مرکزی ایران 
متناسب با اقلیم کشور نیست. برای مثال در 
گذشــته با یک قنات چند هزار ساله امکان 
زندگی پایدار وجود داشته اســت، اما امروز 
با این رودخانه و احداث سد توان تأمین آب 
برای مصــارف مختلف را نداریم که نشــان 
می دهد نحوه حکمرانی آب در فلات مرکزی 
صد درصد اشــتباه بوده است. طغیانی ادامه 
داد: زمانی مردم قنات ها را مشــارکتی و به 
شکل مطلوب اداره می کردند، اما امروز قصد 
داریم منابع آب را به شــکل دولتی مدیریت 
کنیم که نتیجه آن بروز مشکلات امروز است.

تراژدی منابع مشترک
حکمرانی آب در فلات مرکزی ایران متناسب با اقلیم کشور نیست؛  گزارش

جزئیات وام نوسازی 
بافت فرسوده اصفهان

citizen

مهاجرت کشاورزانی که دیگر به منابع آبی دسترسی ندارند، اعتراض های اجتماعیِ جمعیت آسیب دیده را به دنبال دارد

بحران آب در ایران از بعُد زیست محیطی خارج شده و ابعاد اقتصادی، اجتماعی به خود گرفته 
است؛ مردمی که کسب وکارشان به آب وابسته است حالا معیشت خود را در خطر می بینند و 
بیکاری تهدیدشان می کند. بحران آب، یکی از ریسک هایی است که براساس گزارش های سالانه 
مجمع جهانی اقتصاد از ریسک های جهانی، به دلیل کاهش قابل توجه مقدار و همچنین کیفیت آب شیرین در 

دسترس به تهدیدی برای سلامت انسان و نیز فعالیت های اقتصادی او تبدیل شده است. 

هفته نامه نوسان
گرو  ه  اجتماعی

 نوسان: از نیمه خرداد ماه امسال تا کنون 
آب شــرب از  ۵۹ میلیون ۴۵۴ هزار لیتر 
طریق تانکر های آبرســانی سیار درمیان 

مردم اصفهان توزیع شده است. 
 مدیر ســامانه ارتباط با مشــتریان آبفای 
اســتان اصفهان گفت: این مقــدار آب از 
ابتدای تنــش آبی در نیمه خــرداد ماه تا 
هشتم مرداد ماه جاری از طریق یک هزار 

و ۵۰۵ تانکر، در اختیار مردم در شــهرها و 
روستاها قرار گرفت.

 عباس عباســی خاک با بیــان این که در 
تیرماه به دلیل افزایش دما و مصرف بیش 
از پیش مــردم، تامین پایدار آب شــرب 
مشترکین محدودیتی هایی در برداشت، 
اعلام کرد: در تیرمــاه، ۲۹ میلیون و ۹۲۶ 
هزار لیتر آب به وسیله ۲ هزار و ۷۳۷ تانکر 

سیار در اختیار متقاضیان در سطح استان 
قرار گرفت.

 مدیر ســامانه ارتباط با مشــتریان آبفای 
استان اصفهان به چگونگی آبرسانی سیار 
در مرداد ماه اشــاره و بیان کرد: از ابتدای 
ماه جاری، ۶ میلیون و ۵۹۸ هزار لیتر آب 
شــرب از طریق ۷۳۴ تانکر در بین مردم  
مناطق ۶ گانه اصفهان  و شهرستان های 

فلاورجان، زیار، بهارســتان، دولت آباد و 
اردستان توزیع شد.

شایان ذکر اســت که از ابتدای خرداد ماه 
تا کنــون تعداد ۳۳۲ هــزار و ۵۶۵ تماس 
با سامانه ارتباط با مشــتریان آبفا )شماره 
۱۲۲( برقرار شده، که معادل ۵۸ درصد کل 
تماس ها مربوط به افت فشار و قطعی آبّ 

بوده است.

از نیمه خرداد ماه تا کنون  از طریق تانکرهای آبرسانی سیارصورت گرفت؛

توزیع  ۵9 میلیون و 4۵4 هزار لیتر آب شرب در اصفهان

 نوسان :تعمیرات اساسی واحدهای تقطیر، کاهش گرانروی 
و گاز مایع شماره یک شرکت پالایش نفت اصفهان؛ از مرداد 
جاری آغاز شــد. مدیر نگهداری و تعمیرات شرکت پالایش 
نفت اصفهان افزود: با توجه به راه اندازی واحد تقطیر۳ این 
واحد در کنار واحد تقطیر شــماره ۲ برای تامین خوراک و 

تولید محصولات فعال خواهند بود.
علیرضا قزوینی زاده پیش بینی اتمام کار را با در نظر گرفتن شــرایط کاری برای 
هر کدام از واحدها از زمان شروع بستن واحد تا اتمام مراحل راه اندازی، ۲ شهریور 
اعلام کرد و گفت: این تعمیرات که در  فصل گرما، وجود بیماری کرونا و همچنین  
شــرایط بحرانی آب صورت می گیرد، با همکاری کارکنان شــرکت  و رعایت 
پروتکل های بهداشتی و  به همراه  ۱۳۰۰ نفر نیروی پیمانکاری )جذب موقت( 

بدون وقفه و تعطیلی ادامه خواهد داشت. 
مدیر  نگهداری و تعمیرات پالایشــگاه اصفهان، با بیان اینکه در این تعمیرات 
 ، HSE،اساســی، ادارات نگهداری و تعمیــرات، بهره برداری،  بازرســی فنی
مهندسی،  روابط عمومی، حراست، خدمات اداری و رفاهی و...  همکاری دارند، 
اظهار کرد: کار تعمیرات اساســی ۲۴ ســاعته و با کلیه نفرات و تجهیزات اداره 
تعمیرات  انجام شــده و تمام تلاش ما بر این اســت که با به کارگیری نیروهای 
متخصص، مجرب و کارآزمــوده از تمام بخش های اداره تعمیرات و اســتفاده 
حداکثری از زمان و امکانات شرکت به رغم حجم زیاد و سنگین کارهای تعمیراتی  
با رعایت کلیه اصول ایمنی و زیست محیطی، زمان انجام را به حداقل برسانیم. 
قزوینی زاده واحدهای مورد تعمیرات  را بســیار با اهمیــت  خواند و اظهار کرد: 
خوراک واحد تقطیر شماره یک  این شرکت، به طور متوسط روزانه ۹۰هزار بشکه 
است که تولیدات آن گاز مایع، بنزین سبک، بنزین خام، گازوئیل سبک و سنگین 
و خوراک واحدهای آیزوماکس، شرکت نفت سپاهان و شرکت نفت جی است و 
واحد گاز مایع شماره یک  نیز با دریافت خوراک  حدود ۸هزار بشکه در روز،  گاز 

مایع تولید می کند. 
همچنین  خوراک واحد  کاهش گرانروی شماره یک، حدود  ۲۱هزار بشکه در روز 

و تولیدات آن گاز مایع، هات اویل، بنزین و تار است.

آغاز تعمیرات اساسی
سه واحدعملیاتی پالایش نفت اصفهان

مدیر نگهداری و تعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان خبر داد:



سال هفتم
شماره صد و هشتاد و یک

۱۲ مرداد ۱۴۰۰
۲۳ ذوالحجه ۱۴۴۲

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری

   صفحه آرایی: آزاده تحویلیان
 چاپ:  پیام رسانه

 آدرس: اصفهان، خیابان هشت بهشت غربی 
 ساختمان آفتاب ، طبقه اول،  واحد ۶
 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸۶۵

 تلفن: ۰۳۱-۳۲۶۱۷۸۵۹
 توزیع:آرمان پخش

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

ایمان دو نیم است نیمی از آن شكیبایی و 
نیمی دیگر سپاسگزاری است. 
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   عبدالرحیم مرودشتی

دکتـر محمود سـریع القلـم در این یادداشـت تاکیـد دارد که 
جامعـه ایران الیـت نـدارد! او می گویـد: وقتی کشـوری الِیت 
داشـته باشـد و بهترین هـا و دانا تریـن ها را در هیـات حاکمه 
جمـع کند، دقیق حـرف زدن و صحیح عمل کـردن، قاعده می 
شـود. او بـا نگاهی تاریخـی ادامه مـی دهد: از منظـر تاریخی، 
اگر ایرانی ها الِیت داشـتند، روسـیه و انگلیس نمی توانسـتند 

رضاشـاه را در چهار سـاعت عـزل کنند .
در حکمرانـی چینـی هـا جـز اقتدارگرایی تجربۀ دیگـری ندارنـد. اما چند 
سـرمایۀ اجتماعـی باعـث شـده کـه در توسـعۀ اقتصـادی، دسـتاوردهای 
منحصـر به فردی را کسـب کننـد: فرهنگِ همکاری و حمایـت از یکدیگر 
از کشـاورز،  کـه ۲۶۰۰ سـال پیـش توسـط کنفوسـیوس،عموم مـردم 

کارآفریـن، متخصـص تـا مجـری را بهـم متصـل کرد.
اقتـدار گرایـی چینی بر خـلافِ اقتدارگرایی خاورمیانه  ای، تابعِ تشـکیلات 
و طبقاتِ مرتبط با شـاه بود. این سـنت در دوران حکومت کمونیسـتی نیز 
ادامه پیدا کرد. شـاهِ چینی نه تنها با طیف وسـیعی از نخبگان و سیاسـت 
مـداران مشـورت مـی کـرد بلکه بـدونِ دسـتیابی بـه اجماع، سیاسـتی را 
پیـش نمـی  برد. ایـن روش حکمرانی و تصمیم گیری یک اثر مهم داشـت 
و افـراد را نسـبت بـه ثقلِ حکومت، علاقمنـد، وفادار و تعلـق پذیرمی کرد. 
در مقـامِ مقایسـه، در اقتدارگرایـی صدام یا ناصرالدین شـاه، نه وزیر امنیت 

داشـت نه وکیل و نه مشـاور. 
تحـولاتِ چشـمگیر اقتصادی برزیـل، هند، ویتنـام، کرۀ جنوبـی، اندونزی 
و چیـن در سـی سـال گذشـته صرفـاً در درون حاکمیـت متشـکل از

 جریـان هـای مختلـف و وجـودِ هیـات حاکمه و الِیـت اتفاق افتاده اسـت. 
وقتـی کارگزاران یک کشـور بـه مجموعۀ حاکمیت احسـاسِ تعلق نکنند، 
زمینـۀ نفـوذِ خارجـی فراهم می شـود. وقتی کشـوری الِیت داشـته باشـد 
و بهتریـن هـا و دانـا تریـن ها را در هیـات حاکمه جمع کنـد، دقیق حرف 
زدن و صحیـح عمـل کـردن، قاعده می شـود. اگـر الِیت  های چینـی نه از 
طریق لیبرالیسـم غربی، بلکه با تعالیمِ کنفوسیوسـی به تقسیم کار، وظیفه 
شناسـی، تخصص، نظم و هرم سـازمانی اعتقاد نداشـتند، نمی توانسـتند 
سـه تریلیـون دلار ذخائـر ارزی جمع کنند و به اکثریت کشـورهای جهان 

بدهند. وام 
تاریخ سیاسـی ایران، تاریخ افراد اسـت: از خوارزمشـاه و ملکشاه و بهرامشاه 
و سـلطان حسـین و شـاه اسـماعیل و شـاه سـلیمان گرفته تا کریمخان و 
آقـا محمـد خان و مظفرالدین شـاه و رضا شـاه و محمدرضا شـاه. جزئیات 
تاریخـی بـه وضوح نشـان مـی  دهد که تناسـبی میان سـطح قدرت شـاه 
و اطرافیـان، حتـی وزرا و دربـار نبـوده اسـت: شـاه بـوده و عده وسـیعی از 

افـراد اپُراتور. 
رضـا شـاه و محمدرضـا شـاه هـر چنـد دوره ای با الِیـت ها کارهـا را پیش 
بردنـد امـا بـه خصـوص در پنـج سـال آخـر حکمرانی خـود، با قضـاوت و 
ذهنیـت شـخصِ خودشـان تصمیـم مـی گرفتنـد. وقتـی کشـوری الِیت 
نداشـته باشـد، اپُراتورهـا بـا صلاحیـت و دانـش انتخـاب نمی  شـوند بلکه 
صرفـاً بـر اسـاس وفـاداری و پیـروی تـام از دسـتورات منصوب می  شـوند. 
در چنیـن قالبـی، اپُراتورهـا نیـز زیرمجموعۀ خود را بر اسـاس وفـاداری به 
سِـمَت مـی گمارند. هرچنـد در ظاهر، عموم این افـراد حکمرانی می کنند 
امـا در باطـن نـه یکدیگـر را قبـول دارنـد و نـه تعهـدی بـه یک سیسـتم 

سیاسـی یا سـرزمینی دارند. 
پنـج مـاه قبل از انقـلاب، کارمندان بانک مرکزی فهرسـت ۱۷۷ تن از افراد 
سرشـناس پهلـوی که بالغ بر ۲ میلیارد دلار از کشـور خارج کـرده بودند را 
منتشـر کردنـد. همین  کـه اپُراتورها از اواسـطِ ۱۳۵۷ آسـیب پذیری های 

شـاه را حس کردند، صحنـه را ترک گفتند. 
از منظـر روان شناسـی اجتماعـی، ممکـن اسـت بحـث کنیـم کـه افـراد 
یکدیگـر را قبـول ندارند چون این خصلت ها را دارا هسـتند: انحصار طلب، 
خـود محـور، خـود بـزرگ بین، شـهرت طلب، جاه طلـب. امـا اینها معلول 
اند و علل ظهور این خصایص را باید در سیسـتم حکمرانی جسـتجو کرد. 
ایـن خصلت هـا را مـی  تـوان در شـهروندان عموم کشـورها پیدا کـرد ولی 
سیسـتم مدیریـت اجـازۀ ظهـور آن ها را یا نمـی دهد یا محـدود می  کند.

ویتنـام و چیـن هـردو  اقتدارگـرا هسـتند ولی حداقـل در حیطۀ مسـائلِ 
اقتصـادی و روابـط بیـن  المللی، به شـدت تخصصی اداره می شـوند. وقتی 
وزیـری در موضـوع وزارت خـود حتی چند کتـاب نخوانده و سـال ها وزیر 
مـی مانـد، رهیافت تصمیم  سـازی در سـازمان خـود را به طـور طبیعی به 

سَـمت ناکارآمدی و تملق سـوق مـی دهد.
شـاید دلیلِ اصلی که روسـیه با قدمتِ تاریخی، وسـعتِ جغرافیایی، ذخائرِ 
منحصـر بـه فرد طبیعـی و حـدودِ ده هـزار کلاهک هسـته ای، حتی یک 
کالای قابـلِ عرضـه در سـطح جهانی ندارد بـه خاطر فقدانِ الِیت باشـد به 
طـوری کـه با بحـث و گفتگو، مشـورت و یادگیری، این  کشـور فوق العاده 

را مدیریـت کنـد. تاریخ روسـیه نیز تاریخ افراد اسـت.
مکزیک در ۳۰۰ سـال گذشـته با سه قدرت ) فرانسـه، اسپانیا و آمریکا( در 
گیـر بوده امـا با دیالوگ هـای درون حکومتی و به کار گیـری بهترین ها در 
یـک سیسـتمِ الِیت، هـم اکنون بـالای یک تریلیـون دلار تولیـد نا خالص 
داخلـی دارد. کـرۀ جنوبی همیشـه درگیر ژاپن، چین و روسـیه بـوده اما با 
انسـجام خـارق العـاده در سـطح الیت ها، به یک کشـور بـا اهمیتِ جهانی 
تبدیل شـده اسـت. از منظر تاریخی، اگر ایرانی ها الِیت داشـتند، روسـیه و 

انگلیس نمی توانسـتند رضاشـاه را در چهار سـاعت عزل کنند .

یکم؛ اگر نام کلنــگ را بیل بگذاریم ماهیــت آن تغییری 
نمی کند. طرح محــروم کردن مــردم از خدمت اینترنت 
»صیانت« نیســت. اگر به دنبال صیانت از فضای مجازی 

هستید لطفاً دست از سر آن بر دارید.
دوم، اصل نهم قانون اساســی را بخوانیــد: »در جمهوری 
اسلامی ایران آزادی و استقلال و وحدت و تمامیت اراضی 
کشــور از یکدیگر تفکیک ناپذیرنــد ۰۰۰ و هیچ مقامی 
حق ندارد به نام حفظ اســتقلال و تمامیت ارضی کشور، 
آزادی های مشــروع را، هر چند با وضع قوانین و مقررات، 

سلب کند.«
سوم، )نمایندگان( لطفاً متن ســوگندی را که خورده اید، 
مرور کنید، اصل ۶۷ قانون اساســی: »مــن در برابر قرآن 

مجید، به خدای قادر متعال ســوگند یاد می کنم و با تکیه 
بر شرف انســانی خویش تعهد می نمایم که پاسدار حریم 
اسلام و نگاهبان دستاوردهای انقلاب اسلامی ملت ایران 
و مبانی جمهوری اسلامی باشــم، ودیعه ای را که ملت به 
ما ســپرده به عنوان امینی عادل پاسداری کنم و در انجام 
وظایف وکالت، امانت و تقــوی را رعایت نمایم و همواره به 
استقلال و اعتلای کشــور و حفظ حقوق ملت و خدمت به 
مردم پایبند باشــم.« آیا حفظ حقوق مردم معنی خاصی 
نمی دهد؟ آیا محــدود و محروم کــردن میلیون ها نفر از 

خدمات اینترنتی در جهت این سوگند قرار دارد؟
چهارم، اگر بدخواهان بگویند »در اینجــا روی هر دیوار، 
دیوار دگر را ســاخت خواهند، فزاینــد و نمی کاهند.« آن 

وقت جای گلایه ای باقی می ماند؟
پنجم، با این همه تنگنا و ناکارآیی در ارائه خدمات مفید به 
جامعه آیندگان شــما را چگونه قضاوت خواهند کرد؟ کار 
مفید چندانی انجام نمی شــود و مردم از دستاورد تلاش و 

زحمت سایر ابناء بشر هم محروم می شوند.
ششم، آب در هاون کوبیدن خوب نیست، مردم راهی برای 
دور زدن پیــدا خواهند کرد. این قانون هم به سرنوشــت 
قوانین ممنوعیت و محدویت متعددی دچار خواهد شد که 
طی ده ها سال تصویب شــده و پرهزینه در اجرا و بی اثر در 
نتیجه بوده است. خوبیت ندارد که مدعی نمایندگی مردم 

در جهت خلاف اراده مردم مطلب بنویسد و تصویب کند.

بررسی آمارهای بانک جهانی نشان می دهد در حالی که بر اثر شیوع ویروس کرونا رشد 
اقتصادی بیشتر کشورهای منطقه در سال ۲۰۲۰ منفی بوده، اما ایران با وجود تحمل 
شدیدترین تحریم ها در کنار پاندمی کرونا، رشد اقتصادی مثبتی را تجربه کرده است. 
شیوع ویروس کرونا نیز از حدود دو سال اخیر مزید بر علت شد. به این ترتیب دو عامل 
تحریم و کرونا، اقتصاد کشور را از جهت های مختلف با چالش مواجه ساخت، از جمله 

اینکه رشد اقتصادی به شدت افت کرد.

براساس اطلاعات ارائه شده از سوی گمرک ایران، در بهار امسال نزدیک به ۵/۴۱ 
تن لاستیک فرغون از کشور چین وارد ایران شده است. بررسی ها نشان می دهد در 
۱۲ماهه سال ۱۳۹۹ مجموع واردات لاستیک فرغون ۱۰ تن و ۷۰۰ کیلوگرم بوده 
است که واردات بهار امسال رشد ۲۸۵ درصدی نسبت به سال گذشته داشته است. 
قابل ذکر است در حال حاضر هر لاستیک کامل فرغون بین ۱۲۵ تا ۱۳۰ هزار تومان 

به فروش می رسد.

واردات بیش از ۴۱ تن لاستیک فرغون چینی رشد اقتصادی ایران، بالاتر از کشورهای منطقه
چرا همدیگر را قبول نداریم؟

   اقتصادنامه 

 تلگرامنوشت
یاد نامه

صیانت از فضای مجازی یا سلب آزادی؟
نگاره

جامعه

بـا گذشـت چنـد روز از پدیـد آمدن نـا آرامی های خوزسـتان که 
در پـی بحـران آب در ایـن اسـتان ایجاد شـد اسـحاق جهانگیری 
در جمـع مـردم ناراضـی و جـان بـه لب آمـده این اقلیـم حاضر و 
بـا صراحت از شکسـت برنامه توسـعه بعد از انقلاب سـخن گفت؛ 
توسـعه ای کـه بـه زعم او چون رضایـت مـردم را در نظر نگرفته و 
بـرای آن هـا تبعیض، نابرابـری و بی عدالتی به همراه آورده اسـت 
شایسـته نکوهش اسـت) کلیپ پیوسـت(. واگویه قصه ای پر غصه 
از انباشـت توهماتـی کـه نه تنها به بهبود کیفیـت زندگی ایرانیان 
نینجامیده بلکه فاصله ای بیشـتر از کشـورهای هم تراز ما در سده 
گذشـته ماننـد کـره جنوبی، مالـزی و ترکیـه را برایمان رقـم زده 
اسـت. اما داسـتان توسـعه در ایران از موانع بسـیار بیشـتری رنج 
مـی برد که می کوشـم تـا در این فرصت برخی از آنهـا را در قالب 

دوگانـه هایی تقابلی به تصویر کشـم:
تقابـل؛ رشـد - عدالـت: تجربه توسـعه یافتگی کشـورهای چنوب 

شـرقی آسـیا در چهل سال 
گذشـته نشـان مـی دهـد 
کـه عدالـت بـدون افزایـش 
تولیـد ناخالـص ملی، رشـد 
سـرمایه گـذاری خارجـی و 
انجـام اصلاحات سـخت در 
عرصـه اقتصـادی صرفا می 
تواند بـه معنـای توزیع فقر 
در میـان افراد جامعه باشـد. 
این نـزاع امـا در دوران پس 
حرکـت  ترمـز  انقـلاب  از 
ماشـین توسـعه در کشـور 

اسـت.  بوده 
اینـک اما باید روشـن شـده 
باشـد کـه تلفیق همزمان میـان دو فاکتور رشـد و عدالـت آرزوی 
محالی بوده اسـت که شـوربختانه همچنان بر تداوم آن اصرار می 
ورزیـم.  اتـلاف منابـع، هـرز رفتن سـرمایه های چندگانـه و عقب 
ماندگـی بیشـتر حداقـل نتایج سـرگردانی بر سـر ایـن دوراهی تا 

کنون بوده اسـت!
تقابـل؛ تخصـص- تعهد: انقلاب هـا به نحوی ذاتی انشـقاق آفرین 
هسـتند؛ اینکـه اولویـت باید بـا وفـاداران انقلاب باشـد) انقلاب به 
مثابـه هـدف(، یـا کارشناسـان عرفی) انقـلاب به مثابه وسـیله( از 
مشـهورترین دوگانـه هـا در این زمینه محسـوب می شـود که به 
نـزاع میـان تعهد و تخصص به ویژه در دهه نخسـت انقـلاب ایران 
دامن زده اسـت. اینک اما روشـن شـده که تاکید افراطی بر مقوله 
تعهـد موجـب کم رونق شـدن علـم، چیرگـی ایدئولـوژی و گریز 
بسـیاری از سـرمایه هـای  انسـانی از ایران شـده اسـت. تـا جایی 
کـه اکنون بسـیاری از متعهد ترین نیروهای سیاسـی چهل سـال 

گذشـته هم از فقدان دانش کافی و بروز اشـتباهات فراوان در این 
مدت سـخن بـه میان مـی آورد!

تقابـل؛ جهانـی- بومـی: تقریبـا همـه انقـلاب هـای رهایی بخش 
نیمـه دوم قـرن بیسـتم از افریقا گرفته تـا امریکای لاتیـن دورانی 
از تاکیـد بـر بومی گرایی در قبال جهانی سـازی را از سـر گذرانده 
انـد. انتخاب اسـتراتژی جایگزینـی واردات به جای راهبرد توسـعه 
صـادرات نیـز از مصادیـق چنیـن ترجیحـی بـوده اسـت. در ایران 
پیگیری سیاسـت خودکفایی در کشـاورزی در همین راسـتا قابل 

توضیح اسـت. 
البته بسـیاری از این کشـورها پس از شکسـت خـوردن در تجربه 
تولیـد همه چیـز در داخل، آغـوش خود را به روی جهان گشـوده 
و ثمـرات حضـور در رقابـت های جهانی را از مسـیر افزایش درآمد 
ملی، رفاه شـهروندان و پیوسـتن به کلوپ کشورهای توسعه یافته 
چشـیده انـد ولی متاسـفانه ما همچنـان با بی اعتنایـی به تجارب 
جهانـی، در صدد آزمودن نسـخه های تازه تر بومـی گرایی و ابداع 

الفبای توسـعه زیر عنوان جدید پیشـرفت هستیم!
تقابـل؛ مرکـز- پیرامـون: توسـعه شـکل گرفتـه در ایـران معاصر 
عمدتـا نامتـوازن و ناپایـدار بـوده و در آن سـهم مناطـق مرکـزی 
همچـون تهـران، اصفهان و تبریز بسـیار بیشـتر از مناطـق مرزی 

و حاشـیه ای کشـور بـوده اسـت. 
پدیـده ای کـه از دوران پهلـوی آغـاز شـد و اگـر چـه بـه جلـب 
مشـارکت فزاینده مـردم در جریـان انقلاب اسـلامی انجامید ولی 
نتوانسـت با نهادینه کـردن حضور مردم در عرصه های سیاسـی و 
بـه ویژه اقتصادی بـر این عدم توازن میان نواحـی مرکز و پیرامون 
فائق آید. شـکافی ژرف که نه تنها به پیشـرفت کشـور نینجامیده 
بلکـه فقر، تبعیـض، نابرابری و نارضایتی را برای حاشـیه نشـینان 
از خوزسـتان و سیسـتان و بلوچسـتان گرفته تا ایلام و کردسـتان 

بـه همراه آورده اسـت!

چرا توسعه در ایران بعد از انقلاب شکست خورد؟

بدون هیچ شرحی...

تدبیر

فـرض کنیـد که دیـروز به ما گفته انـد، آزمونی که داده ایم نشـان 
می دهـد کـه مـا از نظـر اجتماعـی بیش از حـد زیرک هسـتیم. 
چنـد لحظـه تامـل می کنیـم تـا ایـن اطلاعـات جـذب ذهـن ما 
شـود. حـالا بـه مـا گفتـه می شـود که ایـن یک شـوخی بـوده و 

آزمونـی کـه از مـا گرفته شـده سـاختگی بوده اسـت.
حـالا بـه نظر شـما مـا  از نظـر اجتماعـی چقدر زیرک هسـتیم؟ 
واضـح اسـت گفتـه اولیه کـه به ما نسـبت داده شـده،  غلط بوده 

اسـت؛ بـه این ترتیب ما مطلقـا چیزی درباره زیرکی خود کسـب 
نکرده ایـم و بنابرایـن تلقی ما از خودمان نباید نسـبت به گذشـته 

هیچ تغییری کرده باشـد. 
بـا ایـن وجـود تحقیقات نشـان داده اسـت کـه گفته اولیـه به ما 
احتمـالا بـر تصـور مـا از خودمان اثـر پایا گذاشـته اسـت. باورها 
حتـی زمانـی که شـواهد اولیـه مؤید آنهـا، کاملا بی اعتبار شـده 

باشـد، هم چنـان در ذهـن باقـی می ماند.

حفظ باورهای مردود

مرگ
 دستچین می کند

مطلبی که مرحوم مرودشتی از خود
 و روزگارش نوشت

دارد:  معروفـی  دعـای  شـریعتی  علـی 
»خدایـا! چگونـه زیسـتن را تـو بـه من 
بیامـوز، "چگونـه مردن" را خـود خواهم 
آموخـت.« در آن زمـان چگونـه مـردن 
نهـادن در مسـیر  گام  از  بـود  عبـارت 
مبارزه ی چریکی و مسـلحانه. اما چنین 
نشـد. شـریعتی سـکته کرد و نتوانست 
نوع مرگـش را انتخاب کند. شـاید اصلًا 
ایـن نـوع دعا کـردن کمی خلل داشـته 
باشـد. نمی شـود بـه خـدا گفـت مـن 
ایـن قسـمت کار را خودم شـخصاً انجام 
می دهـم تو هم برو آن قسـمت دیگرش 

را برایـم انجـام بده. 
ایـن مـرگ اسـت کـه مـا را انتخـاب و 
دسـتچین می کند. ممکن اسـت کسی 
زندگـی اش را صرف مبـارزه کند ولی در 
نهایـت با اتومبیل تصـادف کند یا از کوه 
پرت شـود یـا شـبانه در خواب بـرود، یا 

سـرطان لوزالمعده )اسـتیج ۴( بگیرد.
پنـج مـاه پیش دچار زردی شـدم. سـی 
تـی اسـکن و آزمایـش خـون. گفتنـد 
چیـزی راه بایـل داکـت را بسـته و بایـد 
اسـتنت بگـذارم. گذاشـتم. تمـام کویت 
و بیمارسـتانها تعطیـل شـد و مـن هـم 
مجبـور شـدم دو مـاه در خانـه حبـس 
باشـم. بعـد از دو مـاه سـی تـی اسـکن 
جدیـد و یافتـن یـک تومـور سـه و نیم 
سانتی در سـر لوزالمعده. سرطان! اینک 
بـه عملی نیاز بود به نام ویپل: برداشـتن 
کل لوزالمعده و طحال و کیسـه ی صفرا 
و بخشـی از معـده و روده ی کوچـک و 
شـکلی  بـه  باقی مانـده  کـردن  وصـل 
خـاص. عملـی بسـیار دشـوار و طولانی. 
بـاری، شـکم را گشـودند و بـا چشـم 
دیدنـد کـه سـرطان سـرایت کـرده بـه 
دو نقطـه ی کبـد و بـه همیـن دلیـل 
جراحی ممکن نیسـت. شـکم را بستند. 
بعـد از یـک هفتـه اسـتنتی فلـزی کار 
گذاشـتند تـا کار دفـع صفـرا سـهولت 
یابـد. شـیمی درمانی را یـک مـاه پـس 
از ایـن جراحـی آغـاز کـردم. تا بـه حال 
شـش جلسـه. پس از هر سـه جلسه دو 
هفتـه اسـتراحت می دهنـد. درد نـدارم 
جـز در محـل اسـتنت. راه رفتـن برایـم 
دشـوار است و بیشتر نشسـته ام. عوارض 
جانبی شـیمی درمانی قابل تحمل بوده. 
دردهایـی  گاهـی  تراشـیده ام.  را  سـرم 
در ایـن سـو و آن سـوی بـدن احسـاس 
می کنم کـه چندان نمی پاینـد. هنوز به 
سـر کار بازنگشـته ام. وقتـم را به مطالعه 
و گاهـی دیـدن فیلم می گذرانم. بیشـتر 
کتاب هایـی را می خوانـم کـه قبـلًا هـم 
خوانده بودم و همیشـه دلم می خواسـت 
دوباره بخوانمشـان. در مجمـوع از مردن 
شـصت  بـه  هنـوز  نـدارم.  هراسـی 
نرسـیده ام امـا خـوب زیسـته ام؛ مطابق 
نـه  زندگـی ام،  از  دوره  هـر  اعتقـادات 
منافقانـه. به اخـلاق باور پایبند بـوده ام. 
حقیقـت را ارج نهـاده ام. کوشـیده ام از 
اوهـام و خرافـات دوری گزینـم. سـتم 
نکرده ام. همیشـه مهربان بوده ام و مردم 
را بـه لبخنـدی نواختـه ام. هسـتی را به 
خاطـر ایـن اوصـاف سـپاس می گویـم.

ایـن بـود گـزارش احـوال مـن در ایـن 
چنـد مـاه. دوسـتان عزیزی پیـام دادند 
از  نواختنـد.  مـرا  پستهایشـان  در  یـا 
همگـی ممنونـم. لطفـاً مـرا بـه دعـای 

خیـر خـود بنوازیـد.
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